


Traian Dobre

Se pare că există o conjunctură favo-

rabilă, nu numai pentru reorganizarea 

Agenţiei de Plăţi pentru Dezvoltare Rurală 

și Pescuit (APDRP) și a Agenţiei de Plăţi și 

Intervenţie pentru Agricultură (APIA), ci 

chiar pentru comasarea lor.

În numărul trecut, v-am relatat despre 

ceea ce a declarat Daniel Constantin, 

vicepremier, ministru al Agriculturii și 

Dezvoltării Rurale, la deschiderea oficială a 

recentei expoziții AgriPlanta.

„În principal, vizăm reducerea birocraţiei, 

rearanjarea anumitor centre regionale, ast-

fel încât să fie mai aproape de fermieri, mai 

aproape de aceste puncte în care ei pot 

depune cereri de plată“ – spunea atunci 

vicepremierul.

Domnia sa anunța că APDRP se va 

transforma în Agenţia pentru Finanţarea 

Investiţiilor Rurale (AFIR), pentru con-

solidarea capacităţii administrative de 

gestionare a fondurilor europene și imple-

mentarea viitorului program de dezvoltare 

rurală, prin care României i-au fost alocate 

fonduri de peste 8,1 miliarde euro.

Pe de altă parte, domnia sa afirma că și 

APIA va fi reorganizată, în urma scandalu-

lui de fraudă cu fonduri europene.

Funcționarea AFIR, 

reglementată

Acum, APDRP ne-a informat, printr-

un comunicat remis redacției noastre, 

că, în vederea îmbunătățirii capacității 

insituționale pentru implementarea 

Programului Național de Dezvoltare 

Rurală 2014-2020, Agenția se reorgani-

zează și devine Agenţia pentru Finanțarea 

Investițiilor Rurale (AFIR). 

În acest scop, s-a aprobat deja în ședința 

Guvernului din 18 iunie 2014, o ordonanță 

care stabilește cadrul legislativ de organi-

zare și funcționare a AFIR.

„Precizăm că reorganizarea Agenției vine 

ca un pas firesc, în contextul începerii unei 

noi perioade de programare financiară la 

nivelul Uniunii Europene și al necesității de 

optimizare a activității, în sensul debirocra-

tizării și eficientizării proceselor derulate 

de instituție. Procesul de reorganizare 

a APDRP presupune inclusiv aplicarea 

unor sisteme de management perfor-

mante care vor asigura reducerea duratei 

de analizare a solicitărilor de finanțare, 

descentralizarea unor activități la nivelul 

structurilor județene ale Agenției, un con-

trol mult îmbunătățit al utilizării fondurilor 

plătite, eliminarea unor procese complexe 

și greoaie – exemplu concret în acest sens 

fiind simplificarea procesului de achiziție 

de bunuri de către beneficiarii privați prin 

întocmirea de către Agenție a Bazei de 

date cu prețuri de referință – reducerea 

timpului necesar pentru solicitarea fondu-

rilor europene – un alt exemplu concret 

este implementarea sistemului de depu-

nere on-line a cererii de finanțare pentru 

majoritatea măsurilor de investiții dispo-

nibile prin PNDR“ – se arată în comunicat.

Conform ordonanței, AFIR preia patri-

moniul APDRP și atribuţiile ce decurg din 

funcţia de monitorizare a Programului 

SAPARD, precum și atribuțiile de imple-

mentare tehnică, plată și monitorizare 

pentru Programul Național de Dezvoltare 

Rurală 2007-2013. Mai mult decât atât, 

AFIR va respecta criteriile de acreditare pe 

toată perioada pentru care i-a fost confe-

rit managementul asistenţei prin deciziile 

Comisiei Europene.

Care va fi soarta APIA?

Chiar dacă, deocamdată, nu s-a spus 

nimic despre APIA, vrem să vă reamintim 

ce s-a întâmplat în toamna anului 2012. 

Atunci, Daniel Constantin își anunța clar 

intenția de a comasa APIA cu APDRP, pen-

tru a simplifica și procedura de acreditare, 

fiind vorba de o singură agenție.

În opinia sa, unificarea celor două 

instituții era necesară, pentru reducerea 

birocrației.

„M-aș bucura ca, până la 1 ianuarie 

2014, să avem o singură agenție de plăți. 

Poate că, până atunci, vor fi rezolvate 

și problemele legate de autoritățile de 

management. Am certitudinea că plățile 

se vor face mult mai ușor, inclusiv pe Axa 

2. Astfel, vor dispărea și situațiile în care o 

agenție gestionează unele măsuri, iar cea-

laltă face plățile“ – spunea ministrul.

Domnia sa menționa că unii au interpre-

tat greșit aceasă „simplificare“, cum că ar 

fi un pretext pentru a da afară oameni. În 

realitate, toți funcționarii care se ocupă 

de plăți urmau să își păstreze locurile de 

muncă și să lucreze în două direcții prin-

cipale, ale noii agenții. Însă ar fi rămas un 

singur director general sau președinte, un 

serviciu de resurse umane și unul juridic.

Acum, denumirea de Agenţia pentru 

Finanţarea Investiţiilor Rurale ne duce 

cu gândul din nou, la comasarea celor 

două agenții ale MADR. Poate că este o 

speculație a nostră, dar credem că se va 

întâmpla acest lucru, chiar dacă nu am 

primit nicio confirmare oficială din partea 

ministerului. Dar, neoficial, unii salariați 

din cadrul MADR vorbesc deja de coma-

sarea agențiilor.ș p
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Reuniunea anuală a OECD a avut loc la 

Zagreb (Croația), în zilele de  22 și 23 iunie. 

Aceasta a fost precedată de întrunirea 

Comitetului tehnic al OECD și a grupurilor 

de lucru (GL) ad-hoc ale OECD.

Au participat aproape 90 de reprezentanți 

din 36 de țări membre și nouă țări și 

organizații cu statut de observator. 

Asociația Europeană a Semințelor (ESA) 

a fost reprezentată de C. van Beers, P. 

Lesigne, M. Muschick, D. Rucker, G. Stiewe 

și B. Scholte.

Vă prezentăm pe scurt, în continu-

are, principalele subiecte discutate de 

participanți.

Raport tehnic al grupului 

de lucru

Eddy Goldschagg a prezentat Raportul 

tehnic al GL. A fost un proiect care pro-

punea amestecuri de soiuri de plante din 

aceleași specii.

La propunerea ESA, GL a fost de acord 

să revizuiască propunerea Africii de 

Sud și să se concentreze pe problema 

impurităților prezente în saci, problemă 

care a constituit punctul inițial de plecare 

al discuției.

S-a convenit înființarea unui GL ad-hoc, 

care să reconsidere actuala legislație și să 

abordeze porumbul în primul rând și apoi 

alte specii. ESA va fi parte a GL ad-hoc.

Hibrizi CMS de orz

ESA a propus introducerea unor stan-

darde specifice în sistemele de semințe 

OECD pentru hibrizi CMS (sterilitate mas-

culină citoplasmatică) de orz, propunere 

revizuită ca urmare a prezentării făcute 

anterior la Edinburgh (Scoția).

Comitetul tehnic a analizat modificările 

propuse. Unii și-au exprimat îngrijorarea 

în legătură cu procesul de înregistrare 

a hibrizilor CMS de orz și probele fur-

nizate de înregistrare și de certificare a 

semințelor. S-a convenit că propunerea 

nu era pregătită încă pentru adoptare.

ESA a fost invitată să lucreze în continu-

are la această propunere, împreună cu 

expertul din Germania, pentru reanali-

zare în ianuarie 2015.

BMT în certificarea 

semințelor
Gerry Hall, președintele al GL, a prezentat 

proiectul revizuit, privind utilizarea de teh-

nici biochimice și moleculare (BMT), pentru 

a furniza informații suplimentare în procesul 

de certificare a semințelor.

ESA a cerut limitarea utilizării BMT, numai 

pentru a verifica puritatea soiului. În urma 

comentariilor din partea reprezentanților 

Franței, s-a decis utilizarea de tehnici de BMT 

pentru verificarea purității varietale.

Comitetul tehnic nu a încheiat discuția și va 

rediscuta propunerea în următoarea ședință. 

Problema va fi pusă din nou pe ordinea de zi 

a secțiunii ESA, FPS și SMA, pentru reconfir-

marea situației actuale a utilizării de BMT, în 

legătură cu menținerea BMT și certificarea 

semințelor.

Puritatea soiului

Comitetul Tehnic al OECD a fost de acord 

cu propunerea ESA, pentru a aborda stan-

dardul de puritatea semințelor de rapiță de 

primăvară, în următoarea ședință. ESA a fost 

invitată să pregătească un document pentru 

întâlnirea din ianuarie 2015.

Lot de semințe de 25 t

Formularea revizuită, așa cum s-a convenit 

în luna ianuarie a acestui an, a fost adoptată 

fără prea multe discuții și GL ad-hoc a fost 

dizolvat.

OECD a fost de acord cu propunerea cer-

tificării loturilor de semințe de 25 de tone 

(t), pentru anumite specii de iarbă, după 

deciziile anterioare ale ISTA și UE. Disputa 

care a durat peste 10 ani a ajuns la final, iar 

comerțul internațional cu astfel de loturi va 

fi posibil.

Măsura va intra în vigoare în termen de 5 

luni de la aprobarea de către Comitetul de 

Agricultură al OECD și Consiliul Europei.

Utilizarea etichetelor 

OECD

În cadrul reuniunii, s-a discutat și o 

propunere de îmbunătățire a utilizării eti-

chetelor OECD și de luptă împotriva unor 

fraude posibile. S-a decis formarea unui GL 

ad-hoc de etichetare, care să aprobe terme-

nii de referință.

Admiterea Senegal în 

OECD

Cererea Senegal de admitere în OECD a fost 

depusă în 2012. În cadrul întrevederii actu-

ale, a fost prezentat raportul de audit, care 

scoate în evidență o serie de neconformități.

Secţia Porumb (SMA) a ESA a fost de acord 

în majoritate că cererea Senegalului ar tre-

bui acceptată, numai în cazul conformității 

depline.

După o discuție lungă și detaliată, reuniu-

nea anuală a decis să nu accepte cererea și 

să aștepte rezultatele unui nou audit, abia 

anul viitor.

Acceptarea de soiuri pe 

lista OECD

În conformitate cu sistemele actuale ale 

OECD, soiurile eligibile trebuie să fie testate 

în cadrul studiilor oficiale. Această preve-

dere a fost criticată dur, din nou, de Canada 

și Australia, pentru că, în aceste țări, soiurile 

nu sunt testate în cadrul studiilor oficiale. 

UE a blocat o propunere de modificare a 

textului, deoarece poate fi de acord numai 

după revizuirea legislației europene.

Actualizarea listelor OECD 

a soiurilor

Comparativ cu anul trecut, a fost rapor-

tată o creștere a numărului de soiuri cu 8%, 

cu un număr record de 57.674 de soiuri 

din 200 de specii. Versiunea online a listei 

OECD a fost îmbunătățită cu un instru-

ment de căutare care este ușor de folosit.

Reuniuni viitoare

Următoarea întrunire a Comitetului teh-

nic al OECD va avea loc la Paris, în ultima 

săptămână din ianuarie 2015. Ca urmare, 

și Reuniunea anuale OECD 2015 va fi orga-

nizată la Paris, dar în prima săptămână a 

lunii iunie.
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Gazdele evenimentului au fost prof. 

univ. dr. ing. dr. h.c. Mihai Berca, admi-

nistratorul companiei Probstdorfer în 

Romania, dr. Michael Gohn, patronul 

firmei-mamă din Austria și Daliana Ast, 

director de vânzări Nufarm.

Fermierii au fost puși în temă cu noile 

soiuri cultivate: Adesso și Laurenzio 

– grâu premium de toamnă; Arcanda 

și Alora – orz de toamnă; Sw Kronjet 

– grâu de primăvară; Solena, Flavia și 

Sinara – soia. De asemenea, le-au fost 

prezentate tehnologiile moderne de 

lucru, tratamentele fitosanitare efec-

tuate pentru combaterea bolilor și 

dăunătorilor. 

To t o d a t ă ,  s - a  a b o r d a t  p r o b l e -

matica adaptări i  acestor soiuri  la 

condiţiile pedoclimatice din România și 

cea a rezultatelor obţinute anul trecut, 

precum și cea a celor previzionate pen-

tru acest an.

Cultivatorii de cereale prezenţi la 

eveniment au putut compara loturile 

demonstrative vizitate cu propriile cul-

turi. Persoanele intervievate au afirmat 

că, în condiţiile climatice favorabile din 

această primăvară, și culturile lor de 

păioase promit a da producţii foarte 

bune la hectar.

Nu în ultimul rând, s-a pus accentul 

pe faptul că Probstdorfer Saatzucht nu 

produce soiuri de grâu pentru furaje, 

ci numai pentru panificaţie, evidenţi-

indu-se caracteristicile superioare ale 

acestor grâne foarte bogate în prote-

ină, buna lor aclimatizare la condiţiile 

ţării noastre, precum și rezistenţa la 

bolile specifice, la ger și secetă, precum 

și la cădere.

Pentru fiecare parcelă demostrativă 

a avut loc o scurtă prezentare a tehno-

logiilor, realizată de către specialiștii 

Probstdorfer, urmată de o detaliere a 

tratamentelor de protecţie aplicate 

culturilor și recomandate de reprezen-

tanţii Nufarm.

La întoarcerea din câmp, participanţii 

au avut ocazia să guste chiar din pâinea 

marca Probstdorfer, făcută din făină 

provenită din grâu premium cu mai 

mult de 14,5% proteină și cu o cantitate 

de gluten de peste 32-33%.

În data de 12 iunie 2014, compania Probstdorfer Saatzucht România, în parteneriat cu Nufarm România, a 
organizat cea de-a VII-a ediţie a Zilei tehnologiilor moderne în agricultură, în cadrul Centrului de Procesare-
Condiţionare Seminţe din localitatea Modelu, judeţul Călărași.

Aici au fost prezentate loturile demonstrative organizate pe suprafeţele agricole ale Probstdorfer România, 
s-au oferit informaţii detaliate cu privire la soiurile folosite și la tehnologiile de protecţia plantelor utilizate în 
acest an, dar au avut loc și dezbateri direct „la firul ierbii”, în câmp. 

 

Prof Mihai Berca

În cursul lunii iunie, Probstdorfer 

Saatzucht România a mai organizat o 

serie de evenimente asemănătoare în 

ţară, prezentându-și loturile demon-

strative din:

 Insula Mare a Brăilei – 04.06.2014;

  Grabăţ, judeţul Timișoara 

– 10.06.2014;

  Brânceni, judeţul Teleorman 

– 11.06.2014;

  Nicorești, judeţul Galaţi 

– 12.06.2014.



Tudor Alexandru

Astăzi, revenim asupra Conferinţei 

„Agricultura și protecţia mediului în 

Europa Centrală și de Est“, organizate cu 

sprijinul Băncii Naționale a României, de 

către Liga Europeană pentru Cooperare 

Economică (ELEC), la care a fost prezent 

și Dacian Cioloș, comisarul european 

pentru Agricultură și  Dezvoltarea 

Rurală.

Revenim, pentru că un oficial euro-

pean și-a permis să facă afirmații după 

ureche, deci nefondate științific, vrând 

parcă să inducă în eroare întregul 

auditoriu.

Iată, Pia Bucella, șefa unității „Natural 

Capital” din cadrul Directoratului 

General pentru Mediu al Comisiei 

Europene, a declarat că neonicotino-

idele reprezintă pentru forurile de la 

Bruxelles reale probleme de sănătate, 

acest tip de pesticide fiind „cunoscute 

ca substanțe cancerigene” și care „polu-

ează solul, apele și ucid albinele”.

Nu sunt studii de 

specialitate

Potrivit spuselor dnei Bucella, inclusiv 

reprezentanți ai unor producători agri-

coli din România au fost la Bruxelles, 

unde s-au plâns că le mor albinele din 

cauza utilizării la scară largă a acestor 

pesticide. În opinia sa, moratoriul de 

interzicere a utilizării neonicotinoidelor 

a fost trecut prin Parlamentul European, 

tocmai pentru că nu sunt studii care să 

confirme sau să infirme informațiile 

provenite din sistemul de sănătate.

„Neonicotinoidele reprezintă o pro-

blemă de sănătate, pentru că sunt 

cunoscute ca substanțe cancerigene și, 

dacă moratoriul a fost impus de către 

Parlamentul European, acest lucru s-a 

întâmplat pentru că avem nevoie de 

mai multă cercetare în acest dome-

niu. Neonicotinoidele reprezintă o 

problemă și pentru mediu pentru că 

poluează solul, apele și ucid albinele. 

Sunt la fel de eficiente în uciderea 

dăunătorilor, cât sunt și la distruge-

rea familiilor de albine. (...) La această 

conferință nu avem reprezentanți ai 

crescătorilor de albine, dar dacă am am 

fi avut, credeți-mă că ar fi spus acest 

lucru. (…) Este o problemă mult prea 

importantă ca să nu fie rezolvată” – a 

declarat șefa unității „Natural Capital”.

Agricultura UE merge 

într-o direcție proastă

Replicile un au întârziat. Sorin Dogaru, 

directorul departamentului Agricultură 

din InterAgro, a spus răspicat că țările 

membre ale Uniunii Europene (UE) ar 

avea la Bruxelles decidenți care fie sunt 

parte a unor grupuri de lobby, fie pri-

mesc informații „științifice” în mod voit.

În urma unor calcule simple, Dogaru a 

ajuns la concluzia că, dacă n-ar fi existat 

derogările de care a beneficiat România 

și în baza cărora semințele de porumb 

și de floarea-soarelui au fost tratate 

împotriva atacurilor de Tanymecus 

dilaticollis (rățișoara porumbului), agri-

cultura autohtonă ar fi avut de pierdut 

nu mai puțin de cinci miliarde de euro!

„Convingerea mea clară este că agri-

cultura europeană merge într-o direcție 

proastă și îmi exprim nedumerirea cum 

o hotărâre de genul interzicerii tratării 

semințelor cu neonicotinoide a putut 

fi luată în anul 2013. Deci, ori suntem 

conduși de oameni care se bazează pe 

 

Pia Bucella
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anumite consilieri științifice, ori suntem 

conduși de grupuri de lobby“- a afirmat 

directorul departamentului Agricultură 

din InterAgro. 

Domnia sa a adăugat că InterAgro 

a cultivat porumb și floarea-soarelui 

securizate, cu semințe tratate anul 

acesta dintr-o întâmplare. Din pro-

pria sa experiență, a spus că, inclusiv 

cu tratamentele realizate, atacul de 

Tanymecus a fost anul acesta foarte 

puternic.

„Ce-ar fi însemnat în România, dacă 

n-am fi tratat? Din calculele făcute 

de mine, ar fi fost o pagubă de cinci 

milioane de tone de cereale, floarea-

soarelui și porumb, care valorificată 

ar fi însemnat undeva la cinci miliarde 

de euro. Dar gândiți-vă la toți mun-

citorii, la tot personalul care lucrează 

pentru aceste cinci milioane de tone 

de cereale. Ce-ar fi făcut silozurile din 

România? Ce-ar fi făcut șoferii sau căile 

ferate care transportă mărfurile către 

Constanța? Ce-ar fi făcut procesatorii? 

Cum este posibil ca o mână de oameni 

să ia decizii de o aberație atât de mare?” 

– s-a întrebat Dogaru.

Conform spuselor sale, între instituțiile 

care ar trebui să managerieze agricul-

torul european și fermieri în sine „s-a 

creat o prăpastie imensă”, una care nu 

mai permite realizarea de proiecte pe 

termen lung.

„Nu știm dacă vom putea să semă-

năm rapiță, pentru că nu știm ce grup 

de lobby de la Bruxelles a spus că se 

rătăcește albina către stup. Avem date 

științifice care certifică acest lucru? 

Nu le avem. Dacă totuși le-am avea, 

ce punem în loc? Își permite România 

să scoată 4,5 milioane de hectare de 

rapiță, floarea-soarelui și porumb din 

asolament? Este o aberație” – a conchis 

Dogaru.

Invazie de Tanymecus

 Lucian Buzdugan, directorul general 

al Agricost Brăila, prezent la reuniu-

nea ELEC, a precizat că fără materialul 

semincer tratat cu neonicotinoide, ata-

cul de Tanymecus din primăvară ar fi 

compromis cultura de porumb pe circa 

un milion de hectare din cele aproxi-

mativ două milioane ha, câte se cultivă 

în prezent în România. Domnia sa se 

teme că, fără o nouă derogare pentru 

continuarea utilizării acestui tip de pes-

ticide, înființarea culturilor din toamna 

lui 2014 se află sub semnul întrebării.

„Țara noastră are această specificitate 

– în zona de sud, începând de la Turnu-

Severin și până la Galați și în sus urcând 

către Iași, atacul rățișoarei este puter-

nic. Însă vârful a fost anul acesta, când 

s-au înregistrat 250 de exemplare pe 

metru pătrat. Cultura putea fi compro-

misă, dacă nu se obținea o asemenea 

derogare. Problema este următoarea: la 

sfârșitul lunii august, semănăm rapiță. 

Dacă până atunci nu se clarifică, riscăm 

să pierdem o nouă cultură care ocupă 

o poziție foarte importantă” – a afirmat 

Buzdugan.

Vocea științei

Va l e r i u  Ta b ă r ă ,  f o s t  m i n i s t r u l 

a l  Agricultur i i ,  v icepreședinte al 

Academiei  de Șt i inţe Agricole ș i 

Silvice „Gheorghe Ionescu-Șișești“, a 

menționat că, fără un studiu paralel de 

hrănire a unor loturi de albine cu polen 

de la plante tratate cu neonicotinoide 

și cu polen de la plante netratate, nu 

se pot lua astfel de decizii cu impact 

economic major, cum este și cazul inter-

zicerii neonicotinoidelor, decizii luate 

mai mult din zona politică decât din 

cea științifică.

„În această primăvară, puteam să 

fim în pericol să nu mai avem porumb 

aproape deloc și floarea-soarelui. Eu 

întreb: atunci când s-a luat hotărârea 

la Comisia Europeană, s-a beneficiat de 

studii serioase a ceea ce înseamnă neo-

nicotinoidele în tratamentul semințelor 

la porumb și la floarea-soarelui? Eu 

spun că nu. S-au făcut vreodată trata-

mente sau testarea, hrănirea albinelor 

de pildă cu polen de la porumb tratat și 

de la porumb netratat, ca să dea un răs-

puns clar cu acoperire științifică sau, în 

opinia mea, a fost o anumită speculație 

cu consecințe economice extraordinar 

de grave pentru anumite țări, în spe-

cial pentru țara noastră? De multe ori, 

trecem în deciziile noastre influențe 

extrem de negative asupra fermie-

rilor, decizii care se duc mai mult în 

sfera politică, decât ceea ce au ca bază 

științifică și aici trebuie să avem o foarte 

mare grijă” – a spus Tabără.

BREF 
 Cultivarea OMG, la 
latitudinea statelor membre

Guvernele europene și-au dat recent 

acordul, în cadrul unei reuniunii 

desfășurate la Luxemburg, pentru ca 

autorizarea sau interzicerea cultivării 

organismelor modificate genetic (OMG) 

să rămână la latitudinea fiecărui stat 

membru.

Potrivit noului cadru, fiecare stat își 

permite să interzică un OMG pe întregul 

teritoriul său sau numai pe o parte, din 

alte motive decât Sănătatea ori Mediul, 

precum Ordinea publică sau Amenajarea 

teritoriului.

„Noul sistem garantează statelor posibi-

litatea de alegere dacă doresc sau nu să 

cultive OMG” – a explicat Segolene Royal 

ministrul francez al Mediului.

În același timp, statele membre care se 

opun acestor culturi nu vor putea interzice 

tranzitul OMG autorizate pe teritoriul lor.

Menționăm că acordul politic este doar 

o etapă în procesul de autorizare. Acesta 

trebuie aprobat de noul Parlament 

European, care lucrează începând cu 1 

iulie.

„Sunt încântat să anunţ că, la Consiliul 

de Mediu, tocmai s-a eliminat impasul 

cu privire la OMG și s-a ajuns la un acord 

politic, care va permite statelor membre 

să ia, la nivel naţional, decizia de a permite 

sau interzice cultivarea orgaismelor modi-

ficate genetic pe teritoriul lor” – a afirmat 

Tonio Borg, comisarul pentru Sănătate, la 

finalul reuniunii de la Luxemburg.

Domnia sa a menționat că noul acord 

politic răspunde solicitărilor primite, încă 

din 2009, de la statele membre. Acesta 

permite mai multă flexibilitate și securi-

tate juridică în a asuma aceasta decizie la 

nivel naţional.

De asemenea, comisarul a explicat că 

acest acord prevede o procedură în doi 

pași, stabilită pentru „restricţia sau interzi-

cerea cultivării a organismelor modificate 

genetic aprobate la nivelul UE”. În plus, 

acordul asigură dreptul legitim al unui 

stat membru de a adapta decizia privind 

aprobarea sau interzicerea cultivării OMG, 

în cazul în care apar noi circumstanțe 

obiective.

Informatii europene



Dr. ing. Mihai D. Cristea, membru 

titular al ASAS

Asigurarea 

germoplasmei

Cu toate pierderile mari suferite, surse 

autohtone de germoplasmă mai pot fi 

găsite la speciile sălbatice, înrudite cu 

plantele de cultură, care deţin însușiri 

de rezistenţă la condiţiile nefavorabile 

de mediu (rezistenţă la secetă, la frig, la 

exces de umiditate, la cădere etc.).

În colecţia Băncii de gene din Suceava, 

sunt conservate 17.031 de probe, repre-

zentând 409 specii, din care 15 din grupa 

cerealelor, 7 rude sălbatice ale cerealelor 

cultivate, 11 leguminoase pentru boabe, 

4 din grupa plantelor rădăcinoase și 

tuberculifere, 21 de legume, 112 plante 

medicinale și aromatice etc. Tot acest 

material biologic, care reprezintă o 

mare parte a fondului genetic naţional, 

constituie o bogăţie strategică a ţării 

noastre, fiind conservat în condiţii de 

maximă siguranţă, ferit de orice proces 

de eroziune genetică, pentru a fi folosit 

la îmbunătăţirea potenţialului productiv 

al plantelor de cultură, din ţara noastră.

O mare parte din materialul conservat 

este reprezentat de soiuri și populaţii 

locale românești, considerate cele mai 

valoroase surse de gene pentru comba-

terea stresului de mediu, pentru noi și 

pentru cei ce vor veni după noi.

Producții mici, dar 

constante

Înainte de introducerea soiurilor și 

hibrizilor în cultură, întregul sortiment 

de plante cultivate în România era repre-

zentat de soiuri și populaţii locale create 

și promovate în cultură de agricultorii 

locali, al căror nivel productiv era destul 

de modest, dar constant în timp. Aproape 

în orice condiţii climatice, aceste culti-

vare asigurau supravieţuirea țăranilor și 

a familiilor lor.

Soiurile și populaţiile locale se menţi-

neau prin selecţia repetată a cultivatorilor 

locali, care alegeau pentru recolta viitoare 

seminţele de la cele mai sănătoase și 

viguroase plante, crescute în condiţii 

variate de mediu, traversând și perioade 

favorabile, dar și perioade destul de difi-

cile din punct de vedere climatologic. 

Aceste variaţii climatice, în unii ani, deo-

sebit de grei, aveau să-și pună amprenta 

genetică în comportamentul morfo-fizi-

ologic al plantelor, făcându-le în timp 

mai rezistente la acţiunea lor. În aceste 

condiţii, s-au format „populaţiile locale” 

care au asigurat, „peste vremuri”, un nivel 

modest, dar sigur de producţie, pentru 

hrana de toate zilele.

Hibrizii moderni, cu plus 

și minus

Crearea și introducerea în cultură a 

soiurilor și hibrizilor moderni prezintă o 

serie de avantaje incontestabile, dar și 

unele dezavantaje.

Odată cu creșterea excesivă a popu-

laţiei, pe de o parte, și cu ridicarea 

standardului de viaţă, pe de altă parte, 

sporirea nivelurilor de producţie ale cul-

turilor agricole a devenit o cerinţă de 

prim-ordin. Peste tot în lume, dar și în 

România, s-a trecut la o nouă abordare în 

activitatea de ameliorare, prin îndrepta-

rea atenţiei în mai mare măsură asupra 

genelor, în comparaţie cu plantele. Astfel 

s-au născut biotehnologiile moderne – 

celulare și/sau moleculare – reușindu-se 

crearea de soiuri și hibrizi superproduc-

tivi, care au revoluţionat agricultura.

În această atmosferă generală de reali-

zări deosebite, chiar și unii din cei care au 

obţinut asemenea rezultate remarcabile 

au neglijat sau au dat dovadă de lipsă de 

prevedere, pentru conservarea materia-

lului genetic, care a stat la baza creaţiilor 

lor. Răspândirea rapidă în cultură a aces-

tor noi creaţii și neluarea măsurilor de 

colectare și păstrare a populaţiilor locale 

a constituit o formă aspră de eroziune 

genetică, prin pierderea irecuperabilă a 

numeroase gene, îndeosebi pentru însu-

șirile de rezistenţă.

Există în literatura de specialitate 

suficiente exemple despre avantajele 

productive ale acestor cultivare noi, dar 

și unele dezavantaje, îndeosebi în ceea 

ce privește însușirile de rezistenţă, de 

toate tipurile. Soiurile și hibrizii moderni, 

prin structura lor genetică, au cerinţe 

specifice, faţă de condiţiile de mediu, 

neasigurarea acestora provocând căderi 

importante în potenţialul productiv. 

Toate aceste neajunsuri pot fi rezolvate 

prin utilizarea genelor favorabile exis-

tente în materialul genetic autohton, 

beneficiind în prezent de suficiente 

cunoștinţe și metode, pentru transferul 

lor în cultivarele moderne, dar deficitare 

în unele însușiri.

Utilizarea 

biotehnologiilor

Primele începuturi de îmbunătăţire 

a însușirilor productive ale plantelor 

au constat în selecţia empirică efectu-

ată de om, apreciată ca un început de 

drum lung de procese, surprize și spe-

ranţe. Traversând perioada empirică și 

cea tradiţională a biotehnologiei, s-a 

ajuns în prezent la un nivel de abordare 

foarte înalt, la biotehnologia celulară și 

moleculară.

De fapt, valorificarea superioară a 

potenţialului genetic al germoplasmei 

s-a consemnat după 1900, odată cu 

îndreptarea atenţiei în mai mare măsură 

a cercetătorilor asupra genelor, decât a 

plantelor.

În procesul continuu de îmbunătăţire a 

plantelor, tehnicile și metodele folosite 

de om urmăresc evoluţia naturală a lor, 

prin procese genetice fundamentale, 

precum mutaţia, recombinarea genetică 

și selecţia. Deși oamenii de știinţă sunt 

obligaţi să urmeze evoluţia naturală a 

plantelor – în ceea ce privește parcurge-

rea etapelor biologice respective, pentru 

creșterea vitezei de parcurgere a lor – ei 

au elaborat biotehnologii noi de ame-

liorare, care se deosebesc de evoluţia 

naturală a plantelor, prin grăbirea trans-

formărilor genetice, produse ca urmare a 

integrării mecanismelor evoluţiei într-un 

sistem raţional, reprezentat de metodele 

biotehnologice de ameliorare.

Biotehnologiile moderne respectă 

învăţămintele „Mamei Natură”, în ceea 

ce privește etapele naturale ale evolu-

ţiei. Însă, în noile condiţii de dezvoltare 

a societăţii, omul este chemat să caute 

soluţii pentru grăbirea lor.

Privitor la recombinarea genelor, pe 

cale naturală și artificială, prin încruci-

șarea sexuată, omul – din necesitatea 

grăbirii procesului de ameliorare și evi-

tării caracterului întâmplător al acestuia 

– a descoperit ingineria genetică, știință 

care schimbă fundamental modul de 

recombinare a genelor specifice, prin 

ceea ce numim  transgeneză. Prin această 

metodă, se evită drumul lung și nesigur 

al transformărilor pe cale sexuată, iar pe 

de altă parte se maximizează exactitatea 

și viteza procesului de ameliorare. 

Importanţa deosebită  în acest proces, a 

calităţii genetice a germoplasmei, pentru 

viitorul ingineriei genetice, este deosebit 

de mare, ea constituind sursa fundamen-

tală a noilor biotehnologii.

Cercetare Cercetare
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Dr. Theodor G. Echim

Sfecla roșie și sfecla 

galbenă

Sfecla roșie de salată (Beta vulgaris 

subsp. vulgaris var. vulgaris) și sfecla gal-

benă (B.v. subsp. vulgaris. var. lutea) sunt 

plante bianuale, facultativ de zi lungă, 

cu nevoie obligatorie de frig pentru ver-

nalizare, deci pentru diferențierea florală. 

Impulsul frigului este preluat încă din faza  

embrionară pe planta semincer/mamă. 

Semințele în faza de unflare după semănat 

și rădăcinile sunt de asemenea sensibile la 

stimulul prin frig. Plaja de temperaturi scă-

zute cu efect vernalizator este de 0-18°C, 

optimul fiind de 5-9°C, pe o durată de 3-5 

săptămâni. Sfecla de salată devernalizează 

puternic la temperaturi de peste 18°C.

La culturi semincere, cultura pentru 

butași se seamănă după ce temperaturile 

joase, vernalizatoare au trecut, în iunie-

iulie. Butașii se păstrează în adăposturi 

sau în depozite, ferite de ger. În depozite 

cu temperaturi controlate constante de 

1-2°C se produce o vernalizare bună și, ca 

rezultat, înflorirea în anul II/seminceri va fi 

mai uniformă.

Plantarea butașilor se face după perico-

lul de îngheț. Vernalizarea se definitivează 

în acest caz în câmp.

La culturi pentru consum, se folosesc 

soiuri cu garanție de la firmă privind 

libertatea de vernalizare. Se seamănă în 

aprilie-mai, când nu mai survin tempera-

turi vernalizatoare.

Dacă survin temperaturi scăzute de 

durată, se folosește devernalizarea, even-

tual prin acoperire cu folii la sol, astfel încât 

să se obțină peste 18°C la nivelul plantelor.

Spanacul

Spanacul (Spinacia oleracea) este o 

anuală facultativ sau obligat de zi lungă, 

în funcție de soi. Are nevoie faculta-

tivă de frig pentru a diferenția florile. 

Sensibilitatea la impulsul frigului e pre-

zentă încă din faza de unflare a semințelor 

în sol. Plaja de temperatură cu efect ver-

nalizator este de 0-12°C, cu un optim de 

5-8°C, care acționează 1-3 săptămâni 

asupra plantelor. Temperaturile ridicate 

și uscăciunea stimulează înflorirea. Există 

soiuri ameliorate care nu boltesc, respec-

tiv înfloresc mai greu.

La culturi semincere, pentru o înflorire 

bună, se seamănă devreme, începând cu 

martie-aprilie. Regiunile cele mai propice 

pentru seminceri sunt la nord de paralela 

45, unde înflorirea este mai uniformă și 

calitatea semințelor mai bună.

Soiurile cu rezistență la boltire se sea-

mănă mai devreme, pentru a avea timp 

să înflorească și coacerea semințelor să se 

desfășoare în condiții bune.

La culturi pentru consum, cel mai sigur 

se seamănă în conveier, la o săptămână 

distanță între epoci. Se aleg soiuri speci-

alizate pe sezonul dorit. Sunt de preferat 

regiunile cu climă mai răcoroasă.

Asigurarea umidității și a îngrașămintelor 

cu azot conduc la o calitate bună a recol-

tei și înfrânează boltirea.

Salata de căpățână

Salata de căpățână (Lactuca sativa var. 

capitata) este o bianuală facultativ de zi 

lungă, cu nevoie facultativă de frig pentru 

organogeneză. Sensibilitatea la tempe-

raturi scăzute (0-12°C, optimal 2-5°C, pe 

durata a 2-3 săptămâni) conduce la 

diferențierea florală, respectiv la boltire. 

Ea se manifestă deja în faza embrionară, 

pe planta mamă de semincer și din faza 

de germinare a seminței.

Interesant este că și temperaturile 

ridicate (peste 25°C timp de 2-3 săptă-

mâni) în condiții de zi lungă (vara) au 

influență asupra organogenezei, pro-

ducând boltirea. Aceste temperaturi 

influențează și repaosul seminal, pro-

ducând un repaos secundar de vară al 

semințelor. După ce căpățânile au atins 

marimea de 250 g, aceste temperaturi 

ridicate nu mai provoacă reacția de 

organogeneză.

Există mari diferențe între soiuri. Soiurile 

propice pentru cultura de iarnă, în sere, au 

o reacție fotoperiodică mai puternică la zi 

lungă, iar cele de vară au o reacție mai 

slabă la ziua lungă și nu dau așa ușor în 

floare.

Temperaturile înalte în condiții de zi 

scurtă (iarna, în sere), cauzează căpățâni 

laxe.

La culturi semincere, răsadul se va pro-

duce la temperaturi cu efect vernalizator, 

iar cultura se va face de preferință în seră, 

unde vara avem temperaturi stabil ridi-

cate, iar înflorirea și maturarea semințelor 

au condițiile cele mai bune. 

La culturi pentru consum, boltirea este 

nedorită și trebuie evitată prin câteva 

măsuri. Astfel, se aleg soiuri recoman-

date, verificate pentru sezon și se cultivă 

mereu 2-3 soiuri paralel, spre a avea marfă 

în cazul că un soi boltește prea tare. Se 

plantează în epoci dese (la fiecare 1-2 

săptămâni), pentru a evita recoltarea prea 

târzie, când survine vreme proastă sau 

cerere slabă, variabilă pe piață.

Răsadul se va produce la temperaturi 

medii de peste 12°C, iar culturile timpurii 

se vor proteja cu folii la sol spre a obține 

o eventuală devernalizare. Epocile de 

plantare târzii (iunie - iulie) sunt pericli-

tate de temperaturile caniculare. Pentru 

recolte în această perioadă, se cultivă 

salata Eisberg și salata romană, care nu 

dau așa ușor în floare în condiții de tem-

peraturi ridicate.

Înainte de plantare, se asigură umidi-

tatea de adâncime a solului, care evită 

stresul hidric (care produce și el boltirea 

prematură) și se aprovizionează plantele 

cu destul azot.

Andivele 

Andivele – Endivia frisée (Cichorium 

endivia var. crispum) și Scarola (Cichorium 

endivia var. latifolium) – sunt plante bia-

nuale facultativ de zi lungă, cu nevoie 

facultativă de frig pentru a dezvolta faza 

generativă. Reacția la frig (0 -17°C, optim 

4°C timp de 3-4 săptămâni) se manifestă 

după unflarea semințelor. Prin cultura 

răsadului primăvara, la 20-25°C, se obține 

antivernalizarea. Devernalizarea nu este 

posibilă. Vara, la zi lungă, ajung 16°C. 

Temperaturile înalte, în condiții de zi 

lungă, favorizează boltirea, dar după 

ce rozetele au atins greutatea de 200 g 

aceasta nu se mai produce.

Ameliorarea firmelor (Clause, Enya 

yaaden, Rejk Zwaan, S+G)  a creat în 

ultimii ani soiuri mai puțin sensibile sau 

resistente la boltire.

La culturi  semincere ,  producerea 

răsadului în condiții de temperaturi ver-

nalizatoare se face la temperaturi de sub 

15°C, iar cultura în condiții de zi lungă, la 

25-30°C, cel mai sigur în seră.

La culturi pentru consum, se face ale-

gerea de soiuri cu sensibilitate redusă la 

boltire, optimal care nu au nevoie de tem-

peraturi calde în perioada de răsad.

Se aleg parcele cu sol bine structurat, 

care nu stresează plantele.

Producerea răsadului se face la tem-

peraturi de 20-25°C la soiurile sensibile 

la boltire. Răsadurile nu se călesc, spre a 

evita boltirea.

Dacă la termenul de plantare e vreme 

rea, mai bine se amână plantarea, evitând 

stresul plantelor, dar răsadurile nu se pun 

în celule frigorifice.

Culturile timpurii se vor acoperi cu folie 

dublă la sol, pînă la începutul sau mijlocul 

lui aprilie și apoi, până la 15 mai cu folie 

simplă.

O bună aprovizionare cu apă și azot 

ajută contra boltirii.

(Va urma)
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În general, plantele sunt rezistente la 

boli și dăunători, nu lasă terenul infectat 

cu Rhizomania sau viroze. Sunt însă și 

cazuri mai rare, când cultura este atacată 

de Botrytis cinerea sau Sclerotinia liberti-

ana. Acestea produc pete brune pe toate 

organele plantei. În astfel de condiţii, se 

recomandă respectarea rotaţiei culturii.

Toamna târziu, când temperaturile sunt 

oscilante, apare făinarea, dar pagubele 

produse de aceasta sunt nesemnificative.

Dușmanul cel mai de temut al aces-

tei plante este șoarecele de câmp, care 

sapă galerii în sol și consumă tuberculii. 

De aceea, există riscul ca, lăsată în sol 

peste iarnă, o mare parte din cultură 

să fie depreciată de aceste rozătoare. 

În cazul în care se păstrează în încă-

peri, pivniţe sau silozuri, trebuie luate 

măsuri de prevenţie împotriva acţiunii 

acestui dăunător. 

Recoltarea tuberculilor 
Tuberculii se pot recolta toamna, în 

urma căderii brumei, după 5-10 octom-

brie. Se poate continua în ferestrele 

iernii, când timpul permite și solul nu 

este îngheţat sau primăvara devreme. 

Înaintea recoltării tuberculilor, tulpi-

nile se taie manual sau mecanic și se 

îndepărtează din cultură. Recoltarea 

tuberculilor se poate face manual sau 

mecanic, prin folosirea mașinilor de scos 

tuberculi de cartof. O atenţie deosebită 

trebuie acordată securităţii tuberculilor, 

să nu fie tăiaţi sau striviți. După ce aceș-

tia au fost scoși din sol, se lasă câteva zile 

la soare pentru maturare, dar nu foarte 

mult timp, deoarece sunt mai sensibili la 

deshidratare decât cartoful.

Apoi tuberculii trec prin operaţia de 

sortare, cei mari sănătoși și nevătămaţi 

sunt puși la păstrare în locuri special 

amenajate și daţi la consum, iar cei mici, 

de regulă, sunt păstraţi pentru înfiinţarea 

noilor culturi. S-a constatat că tuberculii 

recoltați toamna târziu sunt mult mai 

dulci decât cei recoltați în primăvară.

Cei care nu au posibilitate de păstrare 

a tuberculilor, mai practică și recoltarea 

treptată, în cantităţi mici, în funcţie de 

necesităţile de consum.

Producţiile la hectar sunt în general 

mari, în cazul în care cultura a beneficiat 

de îngrijire corespunzătoare și anul cli-

matic a fost favorabil. De regulă, se obţin 

40-50 t/ha, dar producţiile pot crește 

până la peste 80 t/ha. O plantă produce 

de la 1,5 kg până la 5 kg de tuberculi. În 

anul 2013, producţia medie pe plantă, la 

SCDL Buzău, a fost de 3,7 kg/plantă.

Proprietăţile 

miraculoase ale 

topinamburului

Înainte de apariţia industriei chimice 

farmaceutice, plantele erau folosite 

pe scară largă. Moșii și strămoșii noștri 

cunoșteau foarte bine secretele plantelor 

pe care le foloseau cu succes în preveni-

rea și tratarea bolilor. În timp, datorită 

progreselor știinţifice bazate pe industria 

chimică de sinteză, acestea au fost înlo-

cuite cu medicamente moderne și, odată 

cu aceasta, multe informaţii privind con-

tribuţia plantelor la sănătatea omului 

s-au pierdut. Cercetările de ultimă oră 

scot la lumină informaţii noi, care fac 

referire la secretele topinamburului. 

Recent, chimistul belgian Aldenne B. 

C., împreună cu echipa de cercetători de 

la U. B. Bruxelles M.C., au demonstrat că 

apa prezentă în fructe (apa celulară) pre-

zintă alte proprietăţi decât cea din surse 

directe, râuri, izvoare, robinet, precipita-

ţii. Deși, din punct de vedere chimic, apa 

are o structură simplă, H2O, s-a constatat 

că aceasta are proprietăţi fizice diferite în 

organism. Aceste manifestări diferite de 

comportament sunt categoric influen-

ţate de sursa din care provine apa. Apa 

prezentă în tuberculii de Helianthus tube-

rosus este total diferită de cea obișnuită. 

Această apă celulară sintetizată și meta-

bolizată de topinambur are capacitatea 

de a reîntineri unele celule, datorită pro-

prietăţilor sale fizice speciale.

Laboratorul de Genetică al Universităţii 

din Bruxelles a făcut un experiment cu 

ajutorul căruia s-au putut demonstra 

proprietăţile net superioare ale apei din 

topinambur. In vivo, s-au folosit două 

loturi de ţesuturi umane vii izolate, un 

lot păstrat în viaţă cu ajutorul apei de 

Helianthus, iar celălalt tratat cu apa 

(sucul) propriului organism. Rezultatul 

a fost extrem de vizibil și interesant. 

Ţesuturile umane menţinute în viaţă cu 

ajutorul apei de Helianthus au avut o 

durată de supravieţuire cu 15-20% mai 

lungă decât martorul tratat cu apă din 

propriul organism. 

După realizarea acestui experiment, 

studiile asupra apei din topinambur 

au fost aprofundate cu ajutorul știinţe-

lor moderne de biologie moleculară și 

chimie biomoleculara. Aceste studii au 

dovedit că apa de topinambur numită 

de cercetători HTHO se evidenţiază prin 

caracterul legăturilor chimice hidro-

gen-oxigen. Această însușire specială 

deţinută de apă de Helianthus face posi-

bilă pătrunderea mai rapidă în celulă a 

elementelor necesare vieţii celulei și 

implicit a organismului. Astfel se explică 

faptul că o celulă care este în curs de 

îmbătrânire, cu uzură avansată, motiv 

pentru care necesită urgent anumite 

elemente ca sodiu (Na), potasiu (K), cal-

ciu (Ca), magneziu (Mg), prin folosirea 

acestui fin diluant și transportator HTHO, 

celula va fi mult mai rapid ajutată. Astfel, 

celula în curs de uzură își poate satisface 

cerinţele impuse pentru a-și păstra tine-

reţea și, odată cu aceasta, se reduce și 

viteza de îmbătrânire a celulei.

Cercetătorul francez Jean Valnet, de la 

Universitatea din Paris, a descoperit în 

anul 1977 efectul benefic al aurului din 

organism, în special efectul aurului asu-

pra proceselor de inflamare a unor zone 

ce aparţin ţesutului cardic. Cercetările 

extinse asupra apei de topinambur 

au evidenţiat că aurul devine activ în 

asociaţii catalitice cu alte metale rare, 

elemente care se găsesc din abundenţă 

în tuberculii de topinambur. Recent s-a 

constatat că unele rugini (oxizi de fier) 

prezente în tuberculi ajung cu ajutorul 

apei de topinambur în sânge, prin per-

foraţia celulelor intestinale, emit unde 

electromagnetice care favorizează acti-

vitatea aurului din ţesuturile musculare 

ale inimii. Aceste unde electromagnetice 

emise de oxizii asimilaţi de organism din 

topinambur sunt reflectate de atomii de 

aur într-un mod specific, conducând în 

final la reglarea și echilibrarea consumu-

lui de energie al inimii. În urma acestor 

echilibrări ale consumului de energie, 

celulele musculare cardice intră într-o 

stare de normalitate și confort.

Cercetătorii biofizicieni care au apro-

fundat efectul apei de topinambur și 

a oxizilor prezenţi în ea, consideră că 

undele electromagnetice emise de aceș-

tia către celulele mușchiului cardic au 

șansa de a fi întinerite. 

În urma numeroaselor critici și dispute 

știinţifice asupra acestor teorii, în clinicile 

cardiovasculare din Brazilia și Ecuador a 

fost introdusă experimental și opţional 

dieta cu topinambur, la pacienţii cu ast-

fel de boli, iar rezultatele nu au întârziat 

să apară. În scurt timp, peste 30 % dintre 

pacienţii care au acceptat dieta cu topi-

nambur și care sufereau și de cardiopatii 

degenereșcente diverse au devenit per-

fect sănătoși. 

Studiile au fost preluate recent și de cer-

cetătorii cardiologi din Marea Britanie. Și 

aceștia afirmă că există posibilitatea și 

cred că banalul topinambur are capaci-

tatea de a întreţine mușchiul cardic.

În România, avem această resursă 

genetică valoroasă naturală nemodifi-

cată genetic, care poate fi cultivată cu 

succes în toate zonele ţării, fără îngră-

șăminte chimice de sinteză, erbicide, 

pesticide sau insecticide. Producţiile 

la unitatea de suprafaţă sunt mari, iar 

beneficiile medicinale și alimentare sunt 

de necontestat.

(Va urma)
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Alin Dobre

Chiar dacă recoltarea grâului nu a 

început încă, iar orzul mai era bătut de 

combine, prețul lor a scăzut drastic, la 

sfârșitul lunii iunie.

Conform datelor publicate de MADR, 

prețul mediu al grâului de panificație 

era de 173,30 €/t în Banat, 201,51 €/t 

în Muntenia și 163,91 €/t în Oltenia. 

Acestea ar fi preţuri franco depozit, 

exclusiv T VA, colectate, prelucrate 

și  transmise de direcţi i le agricole 

judeţene.

Ne este greu să credem în veridi-

citatea lor, atâta timp cât, în Portul 

Constanţa, preţul grâului coborâse de 

la aproape 200 €/t la 170-175 €/t. Pe 

de altă parte, traderii încearcă să sem-

neze contracte pentru noua recoltă, în 

sudul țării, la 150-155 €/t.

Nici  situația orzului nu este mai 

bună. Prețul la Constanţa nu depășea 

155-160 €/t, iar traderii nu ofereau 

mai mult de 140 €/t. Este ciudată scă-

derea, pentru că, potrivit estimărilor 

de la Bruxelles, România va recolta 1,4 

mil t de orz, cu 16% mai puțin decât 

în 2013.

Conjunctura 

internațională

Tot la sfârșitul lunii  iunie, prețul 

grâului a început să coboare, după o 

perioadă scurtă de creștere. De exem-

plu, la Londra (Marea Britanie), oferta 

oscila între 237 și 238 $/t. La Chicago, 

grâul cu livrare în septembrie (con-

tracte futures) s-a poziționat cu 0,2% 

mai jos, la un nivel de 215,96 $/t, iar 

la Paris grâul de panificație cu livrare 

în noiembrie a scăzut cu 0,7% până la 

254,98 $/t.

Cu o lună înainte, la sfârșitul lunii 

mai,  preţul de referință al grâului 

la Paris a fost întărit de deprecierea 

monedei euro în raport cu dolarul, 

care a fost favorabilă pentru exporta-

torii de cereale din zona euro, printre 

care Franța și Germania. 

Astfel, preţul futures la grâul euro-

pean a scăzut aproape de un minim 

al ultimelor trei luni, probabil și ca 

urmare a îmbunătățirii stării culturilor 

din SUA.

Grâul pentru panificaţie, pe piaţa 

din Paris, contracte futures cu livrare 

în noiembrie 2014, atinsese atunci cel 

mai redus nivel, de 190,25 €/t (27 mai 

2014), adică 258,74 $/t. După cum se 

vede, în iunie, a scăzut și mai mult!

Scăderea euro în raport cu dolarul a 

făcut să crească volumul licenţelor de 

export ale UE la 530 de mii de tone, în 

ultima săptămână a lunii mai. În acest 

context, doar prețurile competitive ale 

grâului din zona Mării Negre au tem-

perat oarecum speranțele de export, 

în timp ce perspectivele privind o 

recoltă bună încurajează scăderea 

preţului.

La același sfârșit de mai, la Londra, 

preţul futures al grâului scăzuse sub 

254 $/t, pentru a treia oară sub acest 

prag,  de la  sfârșitul  anului  2011. 

Astfel, prețul futures la grâu la Bursa 

de la Londra/LIFFE, în 27 mai, a fost de 

250,22 $/t, continuând astfel tendința 

de scădere manifestată anterior. După 

cum am arătat mai sus, în iunie, prețul 

a scăzut și mai mult.

Se apreciază că această diminuare a 

fost alimentată de rapoartele încuraja-

toare privind starea culturilor din UE și 

SUA. Tendinţa de scădere a preţului la 

grâu în Marea Britanie s-a observat și 

pe piaţa mondială, contractele futures 

la bursele din SUA scăzând cu aproxi-

mativ 4% la sfârșit de mai.

Analiștii pieţei internaţionale averti-

zează asupra faptului că randamentele 

culturilor agricole din emisfera nor-

dică sunt încă incer te,  din cauza 

ploilor excesive căzute în lunile mai 

și iunie, care au compromis suprafețe 

agricole mari.

 
Economie

Derută pe piaţă

Scăderile prețurilor la cereale au 

venit ca reacţie la un raport lunar 

al Departamentului de Stat pen-

tru Agricultură din SUA (USDA), 

care a indus investitorii în eroare, 

estimând o creștere a stocurilor mon-

diale de porumb, soia și grâu pentru 

2014-2015. Acest raport a luat prin 

surprindere investitorii care se aștep-

tau la o reducere.

La porumb, estimarea pentru sto-

curilor mondiale a fost ridicată cu 

peste 80.000 t, până la nivelul de 

182,65 mil t, cel mai ridicat din ulti-

mii 15 ani, datorită producţiilor bune 

din Uniunea Europeană, generate de 

o îmbunătăţire a condiţiilor culturi-

lor de la începutul sezonului până în 

prezent.

De asemenea, producţia din Rusia 

va fi cu 500.000 t peste estimările 

iniţiale, iar în Ucraina cu 1 mil t, pen-

tru că fermierii au folosit seminţe de 

o calitate mai bună decât se estima 

iniţial.

În SUA, nu s-au schimbat prognozele 

privind estimările de recolta pentru 

2014-2015, întrucât „plantele au evo-

luat, la mijlocul lunii mai, într-un ritm 

mai lent decât ar fi normal pentru 

această perioadă, aceste probleme ar 

putea fi depășite de o producţie mai 

bună la începutul sezonului și de con-

diţiile climatice favorabile”.

La grâu, estimarea pentru stocurile 

mondiale de la sfârșitul 2014-2015 a 

fost ridicată cu 800.000 t, la 188,6 mil 

t, din nou, datorită prognozelor bune 

pentru UE și statele din fosta Uniune 

Sovietică, cât și în China și India, care 

compensează estimările mai pesi-

miste din SUA.

„Producția în Uniunea Europeană 

este mai mare cu 1,4 mil t, în con-

diţiile în care ploile din perioada 

primăverii și de la început de vară au 

crescut producţiile la hectar“, se arată 

în raportul USDA.

Totodată, la soia, stocurile finale 

estimate pentru 2014-2015 au fost 

ridicate cu 650.000 t, la un nivel 

record de 82,88 mil t, din nou, în con-

trast cu așteptările privind o scădere.



Cele mai noi tehnologii avansate de 

protecție a rapiței din România au fost 

prezentate de Bayer CropScience, în 

cadrul celei de a doua ediții a „Bayer 

Agro Forum Rapiță 2014“.

Rapița urmează, de regulă, după grâu. 

Dacă terenul a fost bine pregătit în vară, 

acum, în toamnă, se poate semăna.

„Pregătirea terenului pentru cultivarea 

rapiței de toamnă trebuie începută cât 

mai repede, în vară. Timpul disponibil 

între recoltarea culturii premergătoare 

și semănatul rapiței este foarte scurt. 

Astfel, există trei puncte cruciale, pen-

tru a semăna în bune condiții și a obține 

o răsărire uniformă: recoltarea timpurie 

a plantei premergătoare, arătura de 

vară și pregătirea unui pat germinativ 

bun“ – a afirmat Marius Stanciu.

În opinia sa, se pot utiliza semănă-

tori pneumatice sau convenționale, cu 

distanța între rânduri del al 12,5 la 37,5 

cm. Se seamănă încet, nu mai mult de 

4-5 km/oră, pentru a avea o repartiție 

uniformă a semințelor. Semănatul se 

face la o adâncime de 2-3 cm, într-un 

pat germinativ bine pregătit, fie prin 

metoda tradițională în arătură, fie prin 

metoda modernă minimum till.

Marius Stanciu a recomandat semă-

narea a 50-60 de boabe/mp în cazul 

hibrizilor și 70-80 de boabe/mp la 

soiuri .  Ideea este să se obțină, la 

sfârșitul iernii, 45-50 de plante/mp în 

cazul hibrizilor sau 60-70 de plante/mp 

la soiuri.

„Scopul este să obținem, la începutul 

iernii, un stadiu adecvat de dezvol-

tare, pentru că 70% din producție este 

determinată de stadiul dezvoltării 

plantelor înainte de venirea iernii. 

În acel moment, plantele trebuie să 

aibă 8-12 frunze, 8-10 mm diametrul 

bazei tulpinii, fără tijă florală. Perioada 

optimă de semănat se situează între 20 

august și 5 septembrie în nordul țării și 

între 25 august și 15 septembrie în sud. 

Semănatul se poate efectua și fără umi-

ditate prea mare în sol, fiind suficientă 

o ploaie cu 15-20 mm sau o irigație, 

pentru a obține o răsărire bună“ – a 

menționat directorul de semințe al 

Bayer CropScience România & Bulgaria.

Tot domnia sa a oferit date despre 

îngrășămintele necesare rapiței.

Îngrășăminte necesare

Potrivit explicațiilor date, rapița con-

sumă, pentru o tonă de producție, 

30-35 kg de azot (N), 20-23 kg de fosfor 

(P) și 38-65 kg de potasiu (K).

Însă plantele pot obține direct din sol, 

înainte de aplicarea îngrățămintelor, 

20-25 kg N, pentru fiecare procent 

de humus. De exemplu, în cazul unui 

teren cu 3% humus, disponibilul de 

îngrășăminte este de 60-75% kg N, 

45-55 kg de pentaoxid de fosfor (P2O5) 

și 320 kg de oxid de potasiu (K2O).

Toamna, pentru realizarea biomasei 

(părții aeriene), plantele au nevoie de 

35-45 kg N/ha, ceea ce înseamnă că în 

sol trebuie să se găsească 45-60 kg/ha 

de azot mineral.

Importanța azotului

Azotul este elementul principal, care 

intră în componența aminoacizilor ce 

alcătuiesc proteinele vegetale. Este 

important în sinteza clorofilei. Ajută 

la asimilarea magneziului (Mg). În 

condițiile unor terenuri prea acide sau 

prea alcaline, se asimilează mai greu.

Lipsa de azot poate fi sesizată, pentru 

că frunzele se îngălbenesc, în special 

cele mature.

Se recomandă 120-200 kg N substanță 

activă (S.A.) la hectar, în faze diferite de 

dezvoltare. Cu excepția cazurilor parti-

culare (terenuri sărace), trebuie evitată 

aplicarea în toamnă. Însă, se pot admi-

nistra pe miriște, 5-20 kg s.a./ha, pentru 

mineralizarea resturilor vegetale.

Când plantele sunt mici, prin martie, 

la temperaturi de peste 5°C, sunt nece-

sare 50-60 kg N/ha, apoi 60-80 kg N/ha 

când plantele au o dimensiune medie. 

Următoare aplicare se face cu restul de 

azot, când plantele sunt deja mari.

De notat că, în primăverile secetoase, 

pe soluri bazice sau când temperatura 

depășește 15°C, se mărește doza cu 10 

kg N/ha.

Cantitatea levigată este mare la apli-

carea pe soluri înghețate sau acoperite 

de zăpadă.

Importanța fosforului

Necesarul de pentaoxid de fosfor se 

ridică la 80-120 kg s.a./ha. Acesta con-

stituie sursa principală de energie a 

plantei, intră în compoziția proteinelor 

vegetale și a membranelor celulare. Se 

asimilează mai greu în soluri prea acide 

sau cu pH bazic de 8-8,5.

Fosforul stimulează creșterea rădăci-

nilor, influențează mărimea și numărul 

frunzelor, mărește absorbția apei de 

către rădăcini, mărește rezistența la 

secetă și ger, stimulează înflorirea și 

fructificarea, grăbind maturarea.

Fosforul este un element imobil în sol. 

De aceea, trebuie încorporat în sol, la 

nivelul rădăcinilor (15-25 cm). Se aplică 

toamna, de preferință pe arătură, iar o 

lucrare cu discul îl poate duce la adân-

cimea optimă. De asemenea, se poate 

administra în două tranșe, înainte de 

arat, apoi înainte de discuit.

Carența de P2O5 este vizibilă pe frun-

zele de culoare purpurie-roșiatică. 

Poate să apară în primele faze de 

vegetaț ie,  pentru că rezer va din 

semințe se epuizează în doar șapte zile. 

Totodată, poate apărea și după peri-

oade prelungite de vreme rece.

Importanța potasiunlui

Cantitatera normală de oxid de pota-

siu variază între 120 și 250 kg s.a./ha, 

în funcție de calitățile solului. K2O 

întreține balanța hidrică în plantă, are 

importanță mare pentru soliditatea 

pereților celulari și ai tulpinii, precum 

și în schimbul de gaze și transportul 

zaharurilor în plantă. Se asimilează mai 

greu în terenuri acide.

Carența de potasiu duce la tulpini 

slabe și flexibile în prima fază, apoi 

capătă o culoare verde închis. De ase-

menea, plantele sunt mai sensibile la 

cădere, îngheț și atacul patogenilor.

Obligatoriu, fertilizarea cu potasiu se 

va realiza înainte de semănat, acolo 

unde este cazul. Am spus acest lucru, 

pentru că, deși rapița consumă mult 

potasiu, multe soluri din România sunt 

bine aprovizionate cu acest element.

Importanța 

microelememntelor

Sulf. Rapița are nevoie de aproxima-

tiv 70-80 kg S/ha, pentru a atinge o 

producție optimă de 4-5 t/ha. Sulful 

total provenit din aer și mineralizare 

este de doar 20-30 kg/ha. Deci este 

necesară aplicarea a 40-50 kg/ha. Cel 

mai simplu calcul este următorul: 1 

kg de sulf pentru 100 kg de semințe.

Sulful  joacă un rol  impor tant în 

compoziț ia  aminoacizi lor,  pentru 

îmbobocire și înflorire, ajută la asi-

milarea azotului. În cazul unor soluri 

mai acide, se asimilează mai greu.

Ionii de sulfat sunt solubili în apă. 

De aceea, cu excepția superfosfatu-

lui, sulful se aplică primăvara.

Magneziu .  Necesar :  40-60 kg/ha. 

Este un element cheie în compoziția 

clorofilei,  activează acțiunea enzi-

m e l o r  ș i  p a r t i c i p ă  l a  t r a n s f e r u l 

zaharurilor și  al  aminoacizilor din 

frunză. Ajută la dezvoltarea foliară.

Are acțiune sinergică cu fosforul. Se 

asimilează mai greu în soluri bazice, 

cu pH peste 8,5. Carență: îngălbe-

nirea frunzelor și blocarea creșterii 

frunzelor.

Bor .  Necesar: 600 g/ha. Acest ele-

ment este strâns legat de diviziunea 

celulelor, în special în timpul înflori-

tului și de dezvoltarea rădăcinilor. De 

asemenea, previne Botris și Phoma. 

Se asimilează mai greu în soluri prea 

acide sau prea bazice. Calciul poate 

inhiba asimilarea borului. Carența: 

rădăcinile și tulpinile sunt goale și 

maronii, nervurile frunzelor se rup, 

înf lor i re  mai  îndelungată ,  fără  a 

forma semințe.

Mangan. Se administrează sub formă 

de sulfat  de mangan (MnSO4),  în 

cantitate de 1 kg/ha. Ajută la sinteza 

proteinelor și la fotosinteză. Se asi-

milează mai greu în soluri prea acide 

sau prea bazice. Este un element imo-

bil în sol și în plantă. Carența: cloroza 

frunzelor tinere și ofilire.

Molibden .  Doză:  100 g/ha.  Acest 

element ajută la schimbul N/P. Se asi-

milează mai greu în soluri cu pH sub 

7. Carența: cloroză – nu este o pro-

blemă des întâlnită.

(continuare în pag 22)
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Principalele boli ale rapiței

 Alternaria brassicae – alternarioza

Cylindrosporium concentricum – 

boala petelor albe

 Plasmodiophora brassicae – hernia 

radacinilor

Sclerotinia sclerotiorum – putrega-

iul alb

Botrytis spp. – putregaiul cenusiu

Phoma lingam – putregaiul negru

Recoltarea rapiței

Marius Stanciu



(urmare din pag 21)

Combaterea bolilor

Gabi Raviczki a afirmat că sunt nece-

sare minimum trei tratamente, pentru 

protecția culturilor de rapiță, împotriva 

bolilor.

Primul trebuie aplicat în toamnă, după 

răsărirea plantelor, împotriva putregaiu-

lui negru, care poate provoca pierderi de 

10-30% din producție.

„O a doua etapă foarte importantă, la 

ieșirea din iarnă, când plantele încep să 

se dezvolte, vizează putrgaiul negru și 

cel cenușiu, dar și mana și făinarea, ulti-

mele două având o presiune mai mică în 

această fază, în funcție de condițiile anu-

lui. Aceste boli pot dijmui culturile cu până 

la 40%“ – a declarat directorul de market-

ing al Bayer CropScience România.

În opinia sa, al treilea tratament este 

necesar în perioada de înflorit. În această 

fază, bolile țintă sunt alternarioza și putre-

gaiul alb. Neefectuarea acestuia poate 

crea pagube de 30-80%, în funcție de pre-

siunea bolilor.

Unul dintre produsele de vârf recoman-

date a fost Tilmor (protioconazol 80 g/l 

+ tebuconazol 160 g/l), în doză de 1 l/

ha, care poate fi utilizat la tratamente. 

Pe lângă combaterea bolilor specifice, 

acest fungicid sistemic este regulator de 

creștere și mărește rezistența la iernare a 

plantelor.

În perioada înfloritului, în loc de Tilmor, 

se poate folosi noul fungicid sistemic 

Propulse (125 g/l Fluopyram + 125 g/l 

Prothioconazol), tot 1 l/ha. Acesta com-

bate un complex de boli.

Combaterea dăunătorilor

Ca și în cazul bolilor, Bayer recomandă 

cel puțin trei tratamente împotriva 

dăunătorilor.

„Cultura de rapiță are mulți dăunători, cu 

agresivitate mare. De aceea, trebuie acor-

dată o atenție mărită combaterii lor“ – a 

spus Mihai Gheorghe.

Conform domniei sale, toamna, după ce 

plantele au răsărit, pot fi atacate de purici 

și viespi. Există riscul ca daunele produse 

să se ridice până la 50%. De aceea, cultura 

trebuie urmărită permanent, cel puțin 

până în faza de patru frunze.

În primăvară, când se reia ciclul vegeta-

tiv, apar gărgăriţa tulpinilor și gândacul 

lucios. Acești dăunători fac cele mai mari 

pagube, ajungându-se chiar și la 80% din 

recoltă.

Ultimul tratament trebuie să se aplice 

începând cu perioada premergătoare 

înfloritului, dar și în timpul înfloritului, 

până la formarea silicvelor. Sunt vizați 

gândacul lucios, gărgărița silicvelor și 

țânțărașul silicvelor. Nu trebuie negli-

jate nici afidele care, în această perioadă 

migrează pe frunzele de rapiță. În cazul 

tuturor acestora, pagubele pot ajunge la 

50% din producție.

Pentru primele două tratamente, se 

recomandă aplicarea insecticidelor Decis 

Mega (0,15 l/ha) și Proteus (0,35-0,6 l/ha), 

iar în perioada înfloritului, Biscaya (0,3 l/

ha) care nu omoară insectele poliniza-

toare. Însă înainte și după înflorit, dacă 

apar afidele, se poate utiliza Decis Mega 

și/sau Proteus.

Pachete tehnologice

Directorul de vânzări al Bayer CropScience 

România a recomandat fermierilor folosi-

rea pachetelor tehnologice. Acestea sunt 

compuse din fungicide și insecticide com-

patibile, care pot fi aplicate simultan, la o 

singură trecere. În cazul rapiței, există două 

astfel de pachete.

Pachetul Proteus se poate aplica de la 

ieșirea din iarnă până la înflorit. Conține 

insecticidul sistemic Proteus și fungicidul 

sistemic Tilmor.

Pachetul Biscaya este util în perioada 

înfloritului. Este compus din insecticidul sis-

temic Biscaya și fungicidul sistemic Tilmor.

Înainte de a-și încheia prezentarea, Mihai 

Gheorghe a anunțat că Bayer CropScience 

a lansat anul acesta în România, produsul 

Lamfix (1 l/ha), pentru protecția silicvelor. 

Practic, este un adeziv, polimer natural de 

carboximetil celuloză 35%, care reduce 

pierderile, în cazul supracoacerii. Se aplică 

cu două sau trei săptămâni înainte de recol-

tare, de la începutul coacerii până când 

30% din silicve s-au maturizat.

Tehnologie Evenimentt

Alin Dobre

Cele mai noi tehnologii avansate de 

protecție a rapiței din România și noul por-

tofoliu de semințe pentru această cultură 

au fost prezentate de Bayer CropScience, în 

cadrul celei de a doua ediții a „Bayer Agro 

Forum Rapiță 2014“, desfășurat recent la 

București.

A fost de față expertul internațional 

Wade Stocker, EMEA Oilseed Development 

Manager.

Au participat peste 200 de fermieri din 

toată țara, alături de cei mai importanți 

distribuitori naționali și regionali de pro-

duse pentru protecția plantelor, semințe și 

fertilizanți.

Vorbitorii au afirmat că Bayer investește 

anual în cercetare, aproape un miliard 

de euro. De asemenea că, în ultimii ani, 

compania a achiziționat firme puternice 

care dețineau genetică de rapiță, pentrru 

a îmbunătății caracteristicile agronomice 

ale noilor hibrizi.

Potrivit celor spuse, puritatea genetică 

a hibrizilor de rapiță este la cel mai înalt 

nivel, datorită cercetărilor din ultimii zece 

ani. Producția de linii și hibrizi este făcută 

într-o regiune, unde rapița nu este cultivată 

de către fermieri, distanța dintre loturile de 

hibridare fiind mai mare de 20 km.

Accent pe șase grupe de 

culturi

Forumul, structurat în două părți, a fost 

deschis de Mihai Gheorghe, director de 

vânzări Bayer CropScience România.

„La ora actuală, Bayer oferă soluții inte-

grate, pentru cultura de rapiță. Acestea 

cuprind genetică, hibrizi, pe care și dum-

neavoastră i-ați văzut, produse fitosanitare 

și, nu în ultimul rând, expertiză tehnică“ – a 

declarat Gheorghe.

Wade Stocker a trecut în revistă activi-

tatea Bayer CropScience la nivel global. 

Astfel, compania s-a axat în principal pe 

semințe pentru șase culturi – legume, 

oleaginoase, bumbac, orez, soia și grâu. 

Totodată este furnizoare de tehnologie 

pentru porumb. De asemenea, domnia sa 

a amintit despre crearea de linii parentale 

pentru hibrizi și modul în care sunt obținuți 

și evaluați aceștia.

Dezvoltarea rapiței

Marius Stanciu, director semințe Bayer 

CropScience România & Bulgaria, a început 

cu un studiu independent privind piața 

globală a semințelor și principalii actori 

implicați, în care Bayer ocupă de fiecare 

dată poziții fruntașe.

Pas cu pas, a ajuns la rapița de toamnă. 

După un scurt istoric al culturii, a adus în 

discuție stadiile importante de dezvol-

tare a rapiței: germinare și răsărit, 10-15 

zile; formarea rozetelor 50-60 de zile; 

pauza de iarnă 90-125 de zile (tempera-

tura medie mai mare de 5°C); alungirea 

tulpinii, creșterea și ramificarea 20-25 de 

zile; formarea inflorescențelor 15-25 de 

zile; înfloritul 20-30 de zile; dezvoltarea 

semințelor și coacerea 35-40 de zile. În 

total, perioada de creștere numără 315-320 

de zile, față de rapița de primăvară, care 

necesită numai 100-120 de zile.

În continuare, Gabi Raviczki, director de 

marketing Bayer CropScience România, 

a vorbit despre tendințe în cultivarea 

rapiței în țara noastră, cu date provenite 

de la Ministerul Agriculturii și Dezvoltării 

Rurale, precum și de la Institutul Național 

de Statistică.

Tot domnia sa a prezentat importanța 

rapiței, conform căreia această culturiă 

– una dintre cele mai profitabile – ocupă 

locul al patrulea ca suprafață, după păioase, 

porumb și floarea-soarelui. A menționat că 

este cultura cu cele mai mari cerințe față de 

condițiile de mediu, în perioada semăna-

tului, pentru că precipitațiile sunt un factor 

limitativ.

Important este că 15-30% din producție 

este procesată intern, iar piața asigură des-

facerea producției obținute.

Principalii dăunători ai rapiței

  Meligethes aeneus – gândacul 

lucios

  Ceuthorrynchus napi – gărgăriţa 

tulpinilor

  Ceuthorrynchus assimilis – gărgă-

riţa seminţelor

  Phyllotreta spp – puricii crucifere-

lor (negru și vărgat)

 Psylliodes chrysocephala

 Pieris brasicae

 Athalia colibri – viespea rapiţei

 Mamestra brassicae

 Dasyneura brassicae

 Brevicoryne brassicae

 Epicometis hirta

 Entomoscelis adonidis

Portofoliul de hibrizi de rapiță

 Hibrizi 2013: Bagira, Belana, Jenifer, 

Jumper

Hibrizi 2014: Bretano, Punchher

 Față de media pe țară de 2300 kg/ha, 

în anul agricol 2012-2013, producțiile 

hibrizilor Bayer au depășit 3000 

kg/ha în cele mai dezavantajoase 

condiții, dar s-au obținut de regulă 

aproximativ 3500 kg/ha (în zona de 

câmpie), cu vârfuri de peste 5000 kg/

ha (în județele Covasna și Neamț).

Mihai Gheorghe

Gabi Raviczki

 

 De stânga la dreapta: Marius Stanciu, Wade Stocker,  
Mihai Gheorghe, Gabi Raviczki.



Tudor Alexandru

Departamentul pentru Agricultură al 

SUA (USDA) și Asociaţia Profesională 

AgroBiotechRom (ABR) au organizat zilele 

trecute, la București, un seminar cu tema 

„Agricultura și biotehnologiile moderne 

în România și Europa“. S-a discutat des-

pre culturile modificate genetic (MG) 

și importanța lor în lume, dar și în țara 

noastră.

Evenimentul s-a bucurat de prezența 

Excelenței Sale Claudio Pérez Paladino, 

ambasadorul Republicii Argentina la 

București și a lui Michael Henney, atașat 

regional pentru agricultură, Europa de 

Est și Țările Baltice, al USDA. Au partici-

pat oameni de știință, câteva zeci de mari 

fermieri și reprezntanți ai unor companii 

agricole multinaționale.

Printre invitați, s-au aflat Cristian 

Hera, președintele Secției de Științe 

Agricole și Sivice a Academiei Române, 

Gheorghe Sin, membru corespondent  

al Academiei Române, președintele 

Academiei de Știinţe Agricole și Silvice 

(ASAS) „Gheorghe Ionescu-Șișești”, Valeriu 

Tabără, vicepreședinte al ASAS, Maria 

Cîrja (Pioneer), Mihaela Vasile (Monsanto), 

Lucian Buzdugan, director general al SC 

Agricost SRL Brăila, Marcel Cucu, mem-

bru supleant al Consiliului Director al 

Ligii Producătorilor Agricoli din România 

(LAPAR) și mulți alții. 

Biotehnologia, rol 

esențial

Michael Henney s-a referit, în alocuțiunea 

sa, la importanța culturilor biotehnologice, 

datorită rezistenței la boli și dăunători, 

ceea ce implică reducerea substanțelor 

chimice de protecție a plantelor. Astfel, 

biotehnologia susține durabilitatea soci-

ală, economică și de mediu a agriculturii.

În opinia sa, biotehnologia trebuie să 

asigurare produse alimentare în condiții 

de siguranță și suficiente, pentru a sati-

sface nevoile tot mai mari, în urma creșteri 

populației lumii.

„Trebuie să definim și să înțelegem mai 

bine rolul biotehnologiei. Atât producă-

torii români, cât și producătorii americani, 

dar și cei din alte țări, trebuie să devină 

mai inovatori, dispuși să analizeze fiecare 

instrument și fiecare tehnologie disponi-

bilă, pentru a se asigura că productivitatea 

este crescută într-o manieră durabilă. Prin 

urmare, doresc să încurajeze România 

pentru a continua dialogul între guvern, 

industrie, organizații internaționale și 

oameni de știință, așa cum este prevăzut 

de către seminarul de astăzi, deoarece 

acest lucru va îmbogăți semnificativ 

înțelegerea noastră asupra biotehnologiei 

și industriei de producere a hranei pentru 

animale“ – a afirmat Henney.

Conlucrare 

româno-argentiniană

Claudio Pérez Paladino a vorbit în 

românește, despre bunele relații româno-

argentiniene în domeniul agricol, în care 

cele două țări „pot parcurge un drum lung 

și de succes“.

„Argentina și România, la fel ca SUA, fac 

parte dintr-un restrâns și select grup al 

ţărilor în care solul agricol este unul dintre 

cele mai fertile din lume. România deţine o 

cantitate importantă de teren agricol fertil, 

(…) o resursă greu regenerabilă“ – a spus 

Excelența Sa.

Ambasadorul a amintit că, în 2013, 

ingineri agronomi din Argentina au rea-

lizat însămânțări directe experimentale, 

la Stațiunea de Cercetare-Dezvoltare 

Agricolă Teleorman și la Societatea 

Agricolă Moldova Țigănași, aflată în 

apropiere de Iași, în colaborare cu 

Universitatea „Ion Ionescu de la Brad“, cu 

firma Agricost în Insula Mare a Brailei și cu 

firma Agrochirnogi. Anul acesta, în mai, a 

fost adus în România primul utilaj destinat 

însămânțării directe, care a fost utilizat în 

locurile menționate.

„Inchiziția verde“

„În România se folosește foarte multă 

biotehnologie, de la fabricarea iaurtului, 

brânzeturilor, a vinului și până la cea a 

medicamentelor. (...) Tot ceea ce se pro-

duce în industria alimentară și în cea de 

medicamente au la bază biotehnologia“ 

– a declarat Nicolae Hristea. 

Hristea a reamintit că textul proiectu-

lui de act normativ european – privind 

naționalizarea deciziilor privind cultivarea 

de plante modificate genetic, negociat de 

Eveniment
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Președinția greacă a Uniunii Europene – 

prevede ca fiecare stat membru să poată 

avea dreptul de a accepta sau nu, culturile 

MG.

Însă liderii AgroBiotechRom se tem de 

schimbările legislative și apreciază că 

„circumstanțele în care ne aflăm nu promit 

un viitor, dacă nu ne schimbăm politica și 

modul în care lucrurile evoluează“. Mai 

mult, conform spuselor lui Hristea, situația 

actuală a culturilor MG la nivel european 

este una de „luptă inegală”, de „inchiziție 

verde”.

Știință, nu ficțiune

Beat Späth, directorul Asociației 

Eu ro p e n e  p e n t r u  B i o te h n o l o gi e 

EuropaBio, a prezentat lucrarea „Știință, 

nu ficțiune: rolul tehnologiei în debloca-

rea potențialului agriculturii și al sectorului 

agroalimentar din UE“.

„Politica de toleranță-zero a Uniunii 

Europene se aplică și în cazul semin-

ţelor. EuropaBio sprijină în totalitate 

poziţia Asociației Europene a Semințelor“ 

– a menționat Späth.

Potr ivit  celor  af irmate,  Comisia 

Europeană trebuie să stabilească un nivel 

maxim al prezenţei organismelor MG 

autorizate în UE, în seminţe, precum și un 

protocol de testare și eșantionare uniform, 

pe tot teritoriul UE, care să asigure obţine-

rea unor rezultate fiabile.

„Sistemul de autorizare a cultivării MG 

este complet blocat. Procesul de autori-

zare convenit nu a fost niciodată aplicat 

corect“ – a conchis Späth.

Competitivi la cereale și 

oleaginoase

În partea a doua a evenimentului, 

„Dinamica fluxurilor comerciale cu pro-

duse agroalimentare ale României“ a fost 

tema cu caracter economic, prezentată 

de Dinu Toma, decan al Facultăţii de 

Management Agricol și Dezvoltare Rurală 

din cadrul Universității de Știinţe Agricole 

și Medicină Veterinară (USAMV) București.

Practic, a fost vorba despre o analiză asu-

pra importurilor în rapot cu exporturile de 

produse agroalimentare, cu o mulțime de 

date statistice. Acestea au scos în evidență 

că suntem competitivi la producţia și 

exportul de cereale și oleaginoase. 

Nu în ultimul rând, pentru a reduce 

importurile mari, trebuie relansată și 

producţia internă de sămânţă, consideră 

Toma.

Deficit de proteină 

furajeră

Ultima lucrare, prezentată de Alexander 

Döring, secretar general al Federației 

Europene a Producătorilor de Furaje 

(FEFAC), s-a intitulat „Experiența și viitoa-

rele provocări ale industriei europene a 

producătorilor de furaje“.

Pe lângă datele statistice referitoare la 

furaje și cultura plantelor furajere, vor-

bitorul a scos în evidență deficitul de 

proteină furajeră, care trebuie important. 

De menționat că, în ciuda interdicției 

de cultivare a plantelor MG furajere, UE 

importă cantități mari de șrot de soia MG. 

De aici rezultă costuri ridicate ale mate-

riilor prime, ceea ce, pe termen lung, 

prezintă un risc pentru copetitivitatea 

sectorului zootehnic european.

„Piața furajelor combinate, nemodi-

ficate genetic, rămâne o piață de nișă, 

pentru că reprezintă mai puțin de 15% 

din piața furajelor combinate“ – a preci-

zat Döring.

Către finalul evenimentului, au avut 

loc sesiuni de întrebări și răspunsuri. 

De asemenea, a fost emisă o Declarație 

comună a organizatorilor, la care au sub-

scris organizațiile profesionale ale celor 

prezenți și ai firmelor interesate produ-

cătoare de semințe.

Beat Späth

Dinu Toma

Declarație comună

Considerăm că agricultura româ-

nească se află într-un moment de 

răscruce, iar deciziile ce vor fi luate în 

perioada următoare, precum și strategi-

ile ce vor fi implementate, sunt decisive 

pentru a fructifica toate oportunităţile 

pe care această ramură economică le 

poate oferi României și cetăţenilor ei.

Pentru a putea recupera decalajele 

faţă de ţările dezvoltate din punct de 

vedere agricol, România trebuie să con-

tinue, într-un ritm accelerat, adoptarea 

celor mai noi tehnologii existente pe 

piaţă, în toate sectoarele de activitate. 

Acest lucru va permite apropierea 

într-un timp scurt de randamentul și 

productivitatea statelor membre ale 

Uniunii Europene cu o agricultură 

performantă.

În condiţiile în care agricultura 

modernă înseamnă gestionarea pro-

blemei apei din ce în ce mai eficient, 

impactul minim asupra mediului, 

precum și securitatea alimentară a cetă-

ţenilor, considerăm că România poate 

atinge toate aceste obiective printr-o 

politică în care inovaţia și cercetarea 

aplicată au un rol central.

România are nevoie de alimente mai 

ieftine și de calitate pentru cetăţenii săi, 

are nevoie de soluţii la problemele soci-

ale din mediul rural și este dependentă 

de creșterea ponderii agriculturii în PIB, 

pentru a putea avea ritmuri susţinute 

de creștere economică. Pentru a atinge 

toate aceste obiective este nevoie de 

o dezbatere deschisă, ascultând toate 

argumentele, cu privire la utilizarea bio-

tehnologiilor. România poate și trebuie 

să găsească o soluţie în concordanţă cu 

propriul interes naţional și cu strategiile 

sale de dezvoltare.

Apreciem că toţi cei care doresc binele 

agriculturii și industriei alimentare 

românești ar trebui să își spună păre-

rea în mod liber, iar decidenţii politici ar 

trebui să asculte vocea fermierilor și a 

specialiștilor în acest domeniu. România 

nu are voie să rataze șansa pe care o are 

în acest moment, de a își dezvolta o agri-

cultură de top în Uniunea Europeană, 

care să aducă un plus de prosperitate și 

de mândrie cetăţenilor săi.

 De la stânga la dreapta: ES Claudio Pérez Paladino,  
Michael Henney și Nicolae Hristea



Panoramic

Traian Dobre

„Marcarea la nivel naţional a ediţiei din 

acest an a Zilei Silvicultorului are loc, sub 

semnul restructurărilor și transformărilor 

în curs de desfășurare, la nivel naţional, 

în domeniul administrativ-teritorial, 

economic și social și, nu în ultimul rând, 

al celor de ordin legislativ“ – a declarat 

Adam Crăciunescu, directorul general 

al Regiei Naţionale a Pădurilor (RNP) – 

Romsilva, la deschiderea celei de-a 24-a 

ediţii a celei mai mari sărbători din an, a 

celor care slujesc cu credinţă și devota-

ment, pădurea românească.

Evenimentul, moment de sărbătoare, 

de bilanţ, dar și de prospectări, organizat 

ireproșabil, a avut loc recent, în mirificul 

peisaj al Cheilor Grădiștei – Fundata 

(Brașov). Au participat peste 300 de 

persoane, în principal reprezentanți 

ai direcțiilor silvice județene. Însă au 

fost prezenți invitați de seamă, din 

rândul cărora îi amintim pe: Fiodor 

Botnari, director general adjunct al 

Moldsilva (Moldova);  acad. Victor 

Giurgiu; Cătălin Diaconescu, secretar 

de stat în Departamentul Ape, Păduri 

și Piscicultură din cadrul Ministerului 

Mediului și Schimbărilor Climatice; 

prof. Lucian Curtu, decanul Facultăţii de 

Silvicultură și Exploatări Forestiere din 

Brașov; Romer Ambrus Sandor Mihaly, 

prefectul Județului Brașov; Viorel Chiriac, 

senator de Brașov; Gheorghe Gavrilescu, 

președintele Societăți i  „Progresul 

Silvic“; Marian Stoicescu, președintele 

Confederației sindicale Consilva, al 

Federației pentru Apărarea Pădurilor și 

al unor organizații europene.

În prima parte a evenimentului, condu-

cerea Romsilva și invitații au rostit scurte 

cuvântări, iar în cea de a doua a avut loc 

o conferință de presă, susținută de Adam 

Crăciunescu și Cătălin Diaconescu.

O structură mai eficientă

În alocuțiunea sa, Adam Crăciunesc a 

reamintit că RNP are o nouă conducere, 

un nou Consiliu de administraţie, despre 

care v-am informat într-un număr ante-

rior al revistei noastre.

„În perioada imediat următoare, vom 

demara acţiunea de reorganizare a 

structurilor organizatorice și funcţionale 

ale regiei. Pentru început, va fi restruc-

turat aparatul central, în așa fel încât să 

asigurăm o structură mai eficientă, care 

să răspundă mai bine realităţilor actuale. 

Astfel, principalele activităţi tehnice din 

silvicultură vor fi coordonate de departa-

mente, constituite după criterii moderne. 

Un alt element de noutate îl constituie 

înfiinţarea unui departament cu atribuţii 

în elaborarea de strategii și de rapoarte, 

la nivelul decizional central, cât și pentru 

nevoile de evidenţe statistice. In cadrul 

acestor departamente vom reorganiza 

serviciile și birourile, astfel încât să aco-

perim mai eficient domeniile specifice“ 

– a afirmat directorul general.

Domnia s-a a informat că o altă modifi-

care importantă o constituie organizarea 

unei structuri distincte, de administrare 

a cabalinelor de rasă pură. Astfel, pe 

lângă unităţile cu personalitate juridică 

existente, se va înfiinţa o nouă unitate, 

cu atribuţiuni în creșterea, exploatarea și 

ameliorarea cailor de rasă, în cadrul her-

gheliilor tradiţionale și depozitelor de 

armăsari. Finanțarea acestei unităţi se va 

face centralizat, pe baza unui buget pro-

priu de venituri și cheltuieli. Se vor ușura 

astfel sarcinile direcţiilor silvice care 

administrau aceste activităţi nespecifice. 

Totodată, noua entitate va putea accesa 

surse de finanţare, inclusiv externe care, 

în prezent,  sunt inaccesibile pentru 

Regie.

În teritoriu,  ocoalele si lvice vor 

rămâne structurile de bază, ca centre 

de profit, pentru realizarea obiectivului 

principal de activitate al RNP, admi-

nistrarea durabilă a  fondului forestier. 

Rolul acestora va fi întărit, atât în sensul 

creșterii competenţelor, cât și al crește-

rii responsabilităţii actului managerial la 

acest nivel. Primele măsuri au fost deja 

implementate, prin stabilirea la nivelul 

ocolului silvic, a structurii-cadru de per-

sonal, fundamentată pe posturile unice 

în structura fiecărui ocol.

(continuare în pag 28)

Adam Crăciunescu



(urmare din pag 27)

Paza fondului forestier

Crăciunescu a spus că, pentru moder-

nizarea activităţii Romsilva, vor fi făcute 

modificări în organizarea și desfășurarea 

activităţii de pază a fondului forestier. 

Astfel, trebuie continuată și dezvoltată 

organizarea acţiunilor de  patrulare a 

echipelor mobile de pază și control. În 

acest scop, va fi asigurată mobilitatea, iar 

echipele vor beneficia de și de suportul 

altor instituţii ale statului cu competență 

în domeniu. Așa vor fi create premisele 

pentru modificarea structurii personalu-

lui de teren, prin degrevarea de o parte 

din sarcinile de gestionare a masei lem-

noase de către personalul cu atribuţii de 

pază, acestea fiind preluate de maiștrii 

silvici.

Totodată, pentru susţinerea efor-

turilor de modernizare a structurii 

organizatorice, va continua acţiunea de 

modernizare a sistemului informatic și 

informaţional al RNP, în sensul simpli-

ficării acestuia, a optimizării fluxurilor 

de informaţii, atât pe orizontală, cât și 

pe verticală, în vederea adaptării lui la 

necesităţile actuale și de perspectivă ale 

gospodăriei silvice.

Plantarea de noi 

perdele forestiere

Directorul general a menționat că, tot în 

acest an, vor demara și acţiunile de înfi-

inţare a sistemului naţional de perdele 

forestiere de protecţie. În baza legislaţiei 

specifice, coordonatorul tehnic al acestui 

proces este autoritatea publică centrală 

care răspunde de silvicultură, instituţie 

care asigură și finanţarea acestei activi-

tăţi. Prin hotărâre a guvernului, Romsilva  

a preluat deja, de la Agenția Domeniilor 

Statului, o suprafaţă de aproximativ 

24 hectare, în judeţul Ialomiţa, pentru 

înfiinţarea unor perdele forestiere de 

protecţie a autostrăzii A2 pe o lungime 

de aproape 8 km.

Modificări ale legislaţiei 

silvice

În alocuțiunea sa, directorul general a 

vorbit și despre modul în care Romsilva 

este pregătită să răspundă, cu măsuri 

tehnice, organizatorice și financiare, la 

modificările de legislaţie silvică care vor 

interveni în cursul acestui an. În primul 

rând, este vorba despre Codul Silvic.

„Sperăm că, în sfârșit,  cele convenite pe 

acest important proiect de lege, Codul 

Silvic, în primele luni din acest an, cu auto-

ritatea publică centrală care răspunde de 

silvicultură și cu comisia de specialitate a 

Camerei Deputaţilor, să fie adoptate de 

către  Parlament, până la finalul actualei 

sesiuni“ – a spus Crăciunescu.

Domnia sa a adăugat că un alt act nor-

mativ, deosebit de important pentru 

activitatea RNP, îl reprezintă proiectul 

Hotărârii Guvernului privind reorganiza-

rea Romsilva. Acest document va înlocui 

HG nr.229/2009, depășită în mai multe 

privinţe. Este posibil să fie aprobat de 

Guvern, până la finalul trimestrului al III-

lea din acest an.

„Un ultim act normativ, deja în vigoare, 

pe care am dorit doar să îl punctez, pen-

tru că s-au mai făcut referiri la el, este HG 

nr.996/2014 referitoare la monitorizarea 

mișcării masei lemnoase, prin Programul 

SUMAL. Atenţionez conducerile direc-

ţiilor silvice și șefii de ocoale, asupra 

necesităţii instruirii temeinice a între-

gului personal silvic implicat, cu privire 

la operarea și introducerea corectă în 

sistem, a datelor“ – a precizat directorul 

general.

Î n  î n c h e i e re a  a l o c u ţ i u n i i  s a l e , 

Crăciunescu i-a urat Regiei: „Vivat, crescat, 

floreat!“ (Trăiască, crească, înflorească).

România a pierdut 

5 mil ha de păduri

În continuare, Ion Machedon, șef 

Serviciu resurse umane, organizare și 

cercetare științifică, a citit mesajul trans-

mis de Nini Săpunaru, președintele 

Comisiei pentru Agricultură, Silvicultură, 

Industrie Alimentară și Servicii Specifice 

din Camera Deputaților.

Panoramic Panoramicc

„Pentru că, în cadrul lucrărilor acestei 

manifestări se dezbat probleme pri-

vind fondul forestier naţional, putem 

spune că silvicultura, peste tot în lume, 

este considerată, prin păduri, una din 

cele mai importante componente ale 

mediului și ale economiei. Cu toate că 

România are un fond forestier de cca. 

6,4 milioane de ha, reprezentând 27% 

din suprafaţa României, comparativ cu 

ţările europene, suprafaţa acoperită 

cu păduri este departe de a fi bună. 

(...) Unele documente de la începutul 

secolului al XIX-lea atestă că pădurile 

acopereau cca. 8,5-9 milioane de hec-

tare, adică o proporţie de 35-40% din 

suprafaţa ţării. Potrivit unor aprecieri, 

în ultimii 200 de ani, suprafaţa împă-

durită a scăzut cu aproape 5 milioane 

de hectare, cu precădere la câmpie și la 

deal“ – a afirmat Machedon, citându-l 

pe Săpunaru.

În mesaj se mai spune că despădu-

ririle din ultimii ani și ritmul scăzut al 

împăduririi au făcut ca perioadele cani-

culare să devină din ce în ce mai greu 

de suportat. De aceea, ca o prioritate 

a silvicultorilor, trebuie să fie extinde-

rea perdelelor forestiere de protecţie, 

având în vedere că avem cadrul legisla-

tiv necesar. De asemenea, eficientizarea 

acţiunii de apărare a integrităţii fondului 

forestier naţional trebuie să constituie 

o altă prioritate pentru a reduce tăie-

rile ilegale de masă lemnoasă. Această 

provocare se poate implementa prin 

modificarea și completarea actelor nor-

mative existente.

Pădurea aparține 

neamului românesc

Nu insistăm asupra tuturor alocu-

ț iuni lor.  Î nsă  menționăm câteva 

elemente care au depășit caracterul 

festiv.

Iată o frază cu conotații profunde, ros-

tită de Fiodor Botnari: „Pădurea nu este 

a silvicultorilor, ci a întregului neam 

românesc!“

Acad. Victor Giurgiu a atras atenția 

asupra unei prevederi imposibil de 

realizat din noul Cod Silvic. Conform 

acestei prevederi, România ar trebui să 

împădurească suplimentar față de actu-

alul fond forestier, aproximativ 1 milion 

de hectare, până în anul 2030, adică 

peste 60.000 ha/an. De unde atâta teren 

disponibil? De unde bani?

Marian Stoicescu a afirmat că 2014 

este un an al provocărilor, pentru 

domeniul silvic. Una dintre acestea este 

noul Cod Silvic care, printre altele, va 

trebui să aibă menirea de a salva pădu-

rile României din calea ilegalităților și 

abuzurilor.

În opinia sa, a fost o mare greșeală, 

eliminarea alineatului (1) lit. a) din art. 

97 din Legea nr. 46/2008 - Codul Silvic, 

articol care prevedea „Asigurarea inte-

grală de la bugetul de stat a costurilor 

administrării, precum și a serviciilor sil-

vice pentru fondul forestier proprietate 

privată a persoanelor fizice și juridice, 

dacă suprafaţa proprietăţii foresti-

ere este mai mică sau egală cu 30 ha“. 

Din cauza ecestei modificări, va crește 

suprafața pădurilor expuse distrugerii 

de la 500.000 ha, câte sunt în prezent, la 

peste 800.000 ha, consideră Stoicescu.

Terenurile degradate 

vor fi împădurite

Terenurile degradate din punct de 

vedere agricol vor fi împădurite, fiind o 

măsură inclusă în Programul Naţional 

de Dezvoltare Rurală (PNDR) pentru 

perioada 2014-2020, a anunţat Adam 

Crăciunescu, la conferința de presă.

„Sunt probleme deosebite, în ceea 

ce privește extinderea fondului fores-

t ier  național.  Odată cu apl icarea 

legilor retrocedării, actualii proprietari 

de terenuri agricole, chiar dacă sunt 

proprietari, nu înțeleg întotdeauna că 

ar putea să apeleze la partea de silvicul-

tură să împădurească aceste terenuri, 

lucru mult mai benefic pentru România, 

iar în condițiile schimbărilor clima-

tice ar fi mult mai benefică extinderea 

suprafețelor împădurite“ – a declarat 

directorul general.

Această măsură are prevăzut un buget 

de 105,6 milioane de euro pentru peri-

oada 2014-2020, facând parte din 

categoria Măsurilor de Mediu și Climă.

Potrivit domniei sale, pe lângă prima 

împădurire, RNP are și obligația de a 

înființa perdele forestiere, dar nici în 

această privință nu se poate face un 

pas important, dacă nu există acordul 

proprietarilor de terenuri.
Ion Machedon

Marian Stoicescu
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Bambușii sunt graminee arbores-

cente, reprezentate de aproximativ o 

mie de specii răspândite, în principal, 

în sud-estul Asiei. Prin utilizarea mul-

tiplă ca material de construcții, de la 

conducte de apă la mobilă, industria 

hârtiei sau ca legumă și plantă decora-

tivă, bambusul a devenit baza traiului 

pentru populația din zonele sale de 

răspândire.

Lăstarul de bambus era, în China, 

atributul lui Kuan-Yin, zeița carității. 

Nodurile tulpinilor trebuiau înțelese 

ca trepte în drumul spre o cunoaștere 

superioară, iar frunzele sempervires-

cente simbolizau neschimbarea și 

vârsta înaintată. Mijlocul gol al tulpi-

nii simbolizeaza în spațiul est-asiatic, 

modestia.

În Japonia, lăstarii tineri simbolizează 

tinerețe veșnică și putere nelimitată. 

Lastarii foarte tineri, respectiv mugu-

rii ce ies din pământ, sunt folosiți ca 

legumă. Pentru utilizarea ca legume, 

se pretează diferite specii: în Japonia 

și Taiwan – Phylostachis heterocycla 

f. pubescens și Bambusa vulgaris, iar 

în India –Bambusa arudinacea și B. 

Vulgaris, în timp ce Dendrocalamus se 

folosește în India și Malaezia.

Mugurii de bambus conțin un glico-

zid otrăvitor al acidului cianhidric, care 

se distruge numai prin încălzire puter-

nică, respectiv prin fierbere. Valoarea 

alimentară a mugurilor este redusă.

Ca plante decorative de gradină, 

se folosesc cu predilecție Sasa pyg-

maea (bambusul pitic), Sinarundinaria 

viridi-striata cu frunze striate, pâna la 

1 m înalțime, Pseudosasa japonica și 

Arudinaria simonii, ambele de 2-3 m 

înălțime.

Ca însușire deosebită la toate speci-

ile de bambus, se cuvine a fi  amintit 

timpul înfloririi, numai la intervale de 

10-12 ani, unele specii până la 120 de 

ani, dar atunci înfloresc toate exem-

plarele unei specii, peste tot în lume, 

deodată. Cu aceasta, valoarea decora-

tivă a acestor exemplare este pierdută, 

pentru că plantele mor și trebuie înlo-

cuite. Cercetarea nu a clarificat încă 

acest fenomen biologic.

În mitologie, nu există niciun indiciu 

asupra sa.

Agavele sunt specii suculente, perene, 

din regiunile tropicale și subtropicale ale 

Americii de Nord și din bazinul meditera-

nean, cu frunze mari, cărnoase, terminate 

cu un spin, răspândite mai ales în Mexic, 

unde sunt unele dintre cele mai vechi 

plante de cultură.

Agave înflorește o singură dată după 

15-20 de ani și apoi moare, ca și bambu-

sul. De aceea ea a simbolizat și unicitatea 

nașterii lui Hristos de către fecioara Maria.

Specia e denumită probabil, după una 

dintre Bacante – Agave (Agaue) – mama 

lui Pentheus. Aceasta, în extaz în timpul 

serbărilor orgiastice după cultul lui Dionis, 

și-a luat propriul fiu drept leu și a chemat 

Bacantele care s-au aruncat asupra lui și 

l-au sfâșiat. Motivul: Pentheus refuzase să 

participe la serbările cultice ale lui Dionis. 

Acest mit se leagă de introducerea cul-

tului lui Dionis (Dionosos) în Grecia. El 

a fost relatat de Euripide, în tragedia sa 

„Bacantele“.

Mircea Eliade, în „Historie des croyances 

et des idées religieuses“, reda magistral 

cum Dionis, care a fost răpit și legat de 

Pentheus, se eliberează și, ca prin minune, 

îl convinge pe acesta să spioneze femeile 

în timpul ceremoniilor orgiastice. Astfel el 

este descoperit de către Bacante și sfâșiat.

Din aproximativ 300 de specii, A. ameri-

cana, așa-numita „de o sută de ani”, este 

cea mai răspândită ca plantă cultivată în 

ghiveci. Iarna, trebuie ferită de ger.

Specia Agave attenuata, cu plante mai 

mici și cu frunze fară spin terminal, câștigă 

tot mai mult teren în grădini.

În țările Americii Centrale, Agave se cul-

tivă pentru sucul ei, din care se face vin, iar 

specia A. Sisaliana, pentru fibrele de sisal.

Pagină realizată de Theodor Echim

 

 Bambusa sp., Fam. Poaceae

 Agave (Agave sp.), Fam. Agavaceae

Zeița Kuan-Yin

Agave americană
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Xenia

Soiul a fost omologat în anul 1983, 

fiind obţinut de către Grigore Corodea 

și Zamfiriţa Lumânare, la Staţiunea de 

Cercetare-Dezvoltare de la Greaca, prin 

încrucișarea soiurilor Bicane x Muscat de 

Hamburg.

Strugurii sunt de mărime mijlocie (290 

g), uniaxiali, conici sau rămuroși, pre-

zintă un aspect comercial plăcut, iar la 

maturare rezistă pe butuci o perioadă 

îndelungată și au o bună rezistenţă la 

transport. Boabele sunt mari (5,3 g), cu 

formă ovoidă, iar pieliţa este mijlociu de 

groasă, aderentă de pulpă, de culoare 

galbenă-ceară, acoperite cu un strat 

de pruină mijlociu de dens. Pulpa are o 

culoare galbenă-verzuie, este suculentă, 

crocantă și prezintă o aromă discretă de 

muscat, cu un gust dulce-acrișor. Aceste 

calităţi gustative ale strugu-rilor îi cla-

sează deasupra celor de Afuz Ali (cu care 

se aseamănă), sub raportul preferinţelor 

majorităţii consumatorilor.

Producțiile de struguri sunt relativ 

ridicate, iar aceștia conţin un procent 

foarte redus de boabe subdimensionate 

(meiate și/sau mărgeluite), pretându-se 

bine la păstrarea peste iarna. Vigoarea 

butucilor este mijlocie, iar fertilitatea lăs-

tarilor este scăzută sau medie (45-50%).

Rezistenţa la principalele boli criptoga-

mice (mană, făinare, putregai cenușiu) 

este cotată a fi bună.

Principalele calităţi ale soiului sunt: 

productivitatea ridicată și constantă de 

la an la an, aromă fină cu gust plăcut al 

boabelor, rezistenţa bună la transport și 

la păstrare.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Tamina

Soiul a fost creat la Staţiunea de 

Cercetare-Dezvoltare pentru Viticultură 

și Vinificaţie de la Greaca, de către Gr. 

Gorodea, I. Boian și Z. Lumânare, prin 

hibridarea sexuată dintre soiurile Bicane 

x Muscat de Hamburg, fiind omologat în 

anul 1965.

Strugurii sunt mari (459 g), uniaxiali și 

de formă conică sau aripaţi. Pedunculii 

au o lungime mijlocie și sunt erbacei. 

Boabele sunt foarte mari (7,2 g), ovoide, 

cu pieliţa groasă, colorată în albastru-

violaceu, aderentă de pulpă și acoperită 

cu pruină. Miezul este verde-alburiu, 

cu nuanţe roz, crocante, cu o suculenţă 

echilibrată, iar gustul este plăcut, dulce-

acrișor și prezintă aromă fină de muscat.

Producţiile de struguri sunt foarte mari, 

iar aceștia prezintă o bună rezistenţa la 

transport și la păstrare pe timp de iarnă. 

Butucii au vigoare mare, iar lăstarii pre-

zintă o fertilitate mijlocie (53 %).

Rezistenţa la mană și la făinare este 

cotată ca mijlocie, pe când la putregaiul 

cenugiu este mai slabă.

Principalele calităţi ale soiului sunt: pro-

ductivitate ridicată, mărimea boabelor și 

gustul plăcut al acestora, aromă fină.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Coarnă neagră 

selecționată

Soiul a fost obţinut la Institutul de 

Cercetări Horti-Viticole din București - 

Băneasa, de către Gh. Constantineseu 

și Elena Negreanu, în urma fecundării 

libere a soiului Coarnă neagră și a fost 

omologat în anul 1970.

Strugurii au o greutate mijlocie (220-

260 g), sunt de formă cilindro-conică sau 

aripaţi și prezintă o compactitate relativ 

ridicată. Boabele sunt ovoide, de mărime 

medie spre mare (4,2 g), cu pieliţa de 

culoare albăstruie cu nuanţe de violet 

închis și sunt acoperite cu un strat dens 

de pruină. Miezul este crocant, cărnos și 

cu gustul franc.

Producţiile de struguri sunt relativ scă-

zute, dar constante de la an la an. Butucii 

au fertilitate scăzută și vigoare mijlocie 

spre mare.

Rezistenţa la mană este cotată ca mul-

ţumitoare, dar la făinare și la putregai 

cenugiu este mai redusă.

Calităţile principale ale soiului sunt: 

strugurii au un procentaj nesemnificativ 

de boabe meiate sau mărgeluite (spre 

deosebire de soiul Coarnă neagră, din 

care provine), se pretează la o păstrare 

îndelungată, pe timpul iernii.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Select

Soiul a fost realizat la Institutul 

Agronomic „Nicolae Bălcescu“ din 

București, de către V. Dvornic, prin 
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încrucișarea genitori lor  Bicane x 

Chasselas d’Oré și a fost omologat în 

anul 1970. Strugurii au o greutate medie 

spre mare (350-450 g), formă cilindro-

conică sau cilindrică, iar boabele sunt 

inserate mijlociu de des în ciorchini. 

Boabele sunt mari (6-7 g), cu pieliţa de 

grosime medie, colorată în verde-gălbui 

și este ugor aderentă de pulpă. Miezul 

este cărnos, crocant, de culoare verde-

gălbuie și cu gustul franc.

Producţiile de struguri sunt relatv scă-

zute. Butucii au o fertilitate scăzută, dar 

productivitatea este bună, ca urmare a 

mărimii boabelor, iar vigoarea lor este 

mijlocie.

Viţele au rezistenţă la secetă și la mană 

destul de bună, iar la făinare și putregai 

cenugiu rezistenţa lor este mijlocie.

Principalele călit ţi ale soiului sunt: la 

maturare, strugurii se păstrează un timp 

îndelungat, pe butuci și au o bună rezis-

tenţă atât la transport, cât și la păstrare 

peste iarnă. Au un aspect atrăgător, iar 

boabele sunt mari, uniform colorate și cu 

gustul plăcut.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Afuz Ali

Este un soi vechi în cultură, fiind men-

ţionat în literatura de specialitate ca 

fiind cultivat în Asia, încă încă din seco-

lul al XVII-lea. Este foarte răspândit atât 

la noi, cât și pe plan mondial.

Sinonime: Dattier de Beyrouth și Raisin 

de Constantinopole în Franţa, Bolgar 

– Bulgaria, Regina – Italia, Karaburnu 

– fosta URSS, Rozaki – Portugalia, 

Hafiz Ali – Turcia, Drenk royal – Serbia, 

Stamboloze – Albania, Actoni maceron 

– Grecia etc.

Strugurii au o greutate mare (400-460 

g), sunt rămuroși sau cilindro-conici, cu 

rahis ierbos, pedunculi lungi, cu inse-

rare rară a boabelor în ciorchini (lacși). 

Boabele sunt ovale-alungite (aproape 

cilindrice) și mari (4,8-5,3 g), cu pieliţa 

verde-gălbuie, iar pe partea însorită 

prezintă o nuanță ruginie. Miezul 

este cărnos, nearomat, cu gust plăcut 

dulce-acrișor armonios, cu suculență 

echilibrată.

Producţiile de struguri sunt ridicate și 

constante de la an la an. Vigoarea viţe-

lor este mijlocie spre mare.

Soiul are o rezistenţă medie la făinare 

și putregai cenușiu, dar este mai sensi-

bil la atacul de mană.

Principalele calităţi: strugurii sunt 

lacși, boabe mari și aspectuoase, cu 

gustul plăcut, au o conservabilitate 

îndelungată pe butuci la maturare (30-

40 de zile), prezintă o bună rezistenţă la 

transport și la păstrare.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Roz românesc

Soiul a fost obţinut la Institutul de 

Cercetare-Dezvoltar pentru Viticultură 

și Vinificaţie de la Valea Călugărească, 

de către Elena Negreanu, Ioana Ioniţă și 

A. Popa, prin hibridarea controlată din-

tre soiurile Bicane x Afuz Ali roz și a fost 

omologat în anul 1978.

Strugurii au o greutate mijlocie înspre 

mare (280-420 g), formă conică ori sunt 

rămurogi și prezintă o inserare mijlocie 

a boabelor pe ciorchini. Boabele sunt 

mari (4,8-6,3 g), sferice, cu pieliţa de gro-

sime mijlocie, colorată în roz-roșiatic, 

ușor aderentă de pulpă, acoperită cu 

un strat uniform de pruină. Miezul are 

culoare verde-gălbuie, cu suculență 

echilibrată, semicrocant, cu gust plăcut 

dulce-acrișor și nearomat. Strugurii se 

păstrează pe butuci o perioadă îndelun-

gată la maturare și sunt rezistenţi atât la 

transport, cât și la păstrarea peste iarnă.

Producţiile de struguri sunt mari.

Viţele sunt tolerante la gerurile iernii și 

la atacul de putregai cenușiu.

Principalele calităţi: strugurii prezintă 

boabe mari, frumos colorate și cu gust 

agreabil.

Soiul  este admis la înmulţire în 

Catalogul Oficial ISTIS din 2013.

Producții, conținut în zaharuri și aciditate

Denumirea soiului
Epocă matu-

rare

Producție Conținut – g/l

kg/but t/ha Zaharuri Aciditate

Xenia V-VI 5,4 20,4 158 3,7

Tamina V-V1 7,0 23,5 146 4,2

Coarnă neagra 
selecţ.

V-VI 3,5 15,2 168 4,6

Select VI 3,3 14,6 178 5,0

Afuz Ali VI 4,6 18,3 142 5,1

Roz românesc VI-VII 5,8 21,6 140 5,7

Splendid IV-V 5,1 20,9 167 4,9

Transilvania IV-V 5,3 21,5 166 3,8

Muscat de Adda IV-V 4,3 17,2 155 4,8

Soiul Xenia

Soiul Tamina

Soiul Coarnă neagră selecționată

Soiul Select

Soiul Roz românesc

Soiul Afuz Ali
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Producție de boabe și ulei foarte ridicată

Dezvoltare extrem de rapidă și viguroasă  
 în toamnă

Recomandat și în condiții dificile de  
 semănat (tardiv)

HYBRIROCK

HYBRIROCK – Soluția KWS  
pentru profit maxim.

Paul Varga

Omul primitiv a apărut în mijlocul unei 

lumi populate cu organisme vegetale și 

animale. Atent observator al mediului 

înconjurător, fără de care nu ar fi putut 

supravieţui, omul a modificat prin 

întervenţia sa, evoluţia naturală a unor 

specii de plante și animale, dându-le un 

obiectiv, anume satisfacerea cerinţelor 

necesare vieţii lui. Singurul mijloc prin 

care a putut interveni în evoluţia natu-

rală a lumii vegetale și animale a fost 

alegerea, proces determinant, care se 

menţine și astăzi în ameliorare.

Descoperirea 

importanței semințelor

Evoluţia naturală a lumii vegetale și 

animale a continuat, lăsând în seama 

omului un număr redus de specii care, 

treptat, în decurs de milenii, au devenit 

plante agricole și animale de producţie.

Procesul de alegere practicat de omul 

primitiv a fost precedat de o mare 

descoperire a sa, anume că seminţele 

unei plante sunt capabile să reproducă 

planta care le-a produs.

Din momentul în care relaţia „seminţe-

plante-seminţe” s-a fixat în mintea și în 

experienţa practică a omului primitiv, 

a început procesul de „domesticire” a 

plantelor. Desigur că, în acest proces, 

omul a urmărit numai fructul, respectiv 

sămânţa produsă de specia respectivă, 

care constituia pentru el un aliment.

Selecţia empirică, efectuată timp 

de milenii, a acţionat direct asupra 

seminţelor, care erau în același timp și 

mijlocul de transfer al informaţiei gene-

tice de la o generaţie la alta. Alegând 

plante cu seminţe mai multe și mai 

mari, treptat, bobul s-a mărit și a cres-

cut producţia globală. Între timp, s-au 

produs diferite încrucișări naturale între 

specii mai mult sau mai puţin înrudite, 

iar la capătul acestui proces de selecţie 

empirică și hibridare naturală au apărut 

plantele agricole, ca specii noi, la care 

de multe ori nici nu se cunosc cu certi-

tudine strămoșii.

Evoluția plantelor 

furajere

Dacă așa se presupune, că plantele 

agricole alimentare au evoluat, cu totul 

altfel a decurs evoluţia plantelor fura-

jere, cultivate astăzi pentru masa lor 

vegetală, nu pentru boabe.

Pe agricultorul primitiv nu l-a inte-

resat sămânţa plantelor furajere, 

deoarece nu îi folosea direct ca hrană, 

deci selecţia empirică nu a acţionat ca 

la cele alimentare.

Lipsite de presiunea selecţiei, speciile 

de plante furajere nu s-au diferenţiat 

prea mult în procesul de „domesti-

cire”. Ele au evoluat și s-au transformat 

numai sub acţiunea încrucișărilor natu-

rale, care au survenit accidental. Ca 

urmare, speciile de plante furajere cul-

tivate astăzi sunt foarte asemănătoare 

din punct de vedere morfologic cu stră-

moșii lor sau cu formele încă existente 

în flora spontană.

Plantele furajere cultivate astăzi 

și-au păstrat multe însușiri atavice, 

de pildă perioada lungă de vegeta-

ţie, scuturarea seminţelor, germinaţia 

eșalonată datorată seminţelor tari și 

altele. Toate aceste însușiri constituiau 

odinioară mijloace de supravieţuire a 

speciei, absolut indispensabile forme-

lor sălbatice.

Ca urmare a evoluţiei lor caracte-

ristice, speciile de plante furajere 

cultivate astăzi pot trece oricând în 

flora spontană, atunci când condiţiile 

pedoclimatice sunt favorabile, feno-

men inexistent în lumea plantelor 

alimentare cultivate pentru boabe. 

Oricine poate vedea pe teritoriul ţării 

noastre, în flora spontană, plante de 

lucernă, trifoi și graminee, care apar-

ţin speciilor cultivate. Acestea sunt 

forme „sălbăticite”, foarte valoroase ca 

material iniţial în ameliorarea plante-

lor furajere, datorită capacităţii lor de 

adaptare la condiţii extreme de sol și 

climă.

Toate aceste elemente legate de 

„domesticirea” și evoluţia plantelor 

furajere determină corecta înţelegere 

a procesului modern de ameliorare, cu 

metode specifice, diferite esenţial de 

ameliorarea plantelor alimentare.

Agricultura, o 

preocupare relativ 

recentă

Spre sfârșitul perioadei de „domes-

t ic i re”,  se  consideră  că  a  apărut 

agricultura, prin cultivarea plantelor 

„domesticite” care asigurau hrana omu-

lui. Din nomad culegător și vânător, 

omul a devenit agricultor și au apărut 

primele așezări statornice.

Dacă acceptăm că „gena primitivă” are 

o vechime de trei miliarde de ani, Homo 

sapiens este cu mult mai tânăr, având 

numai două milioane de ani. Știind că 

începuturile agriculturii au o vechime 

de 10.000-15.000 de ani, înseamnă că, 

numai în 0,50-0,75% din existenţa sa 

totală, omul a fost agricultor, iar restul 

de 99,25-99,50% din timp a fost culegă-

tor și vânător.

Se pare că, privind pe scara evoluţiei, 

agricultura este o preocupare destul de 

recentă a omului. Ea însă i-a modificat 

radical destinul, călăuzindu-l pe calea 

civilizaţiei și perfecţionării sale fizice, 

intelectuale, etice și sociale.

Fără începuturile cultivării plantelor, 

omul ar fi rămas un animal neajuto-

rat, primitiv, slab, cu șanse minime de 

supravieţuire. Numai acest conside-

rent ar fi suficient pentru a consfinţi 

marea recunoștinţă pe care omenirea 

o datorează agriculturii. Însă trebuie 

să admitem că, în egală măsură, și 

viitorul omenirii depinde de felul în 

care oamenii vor ști să protejeze și să 

modernizeze agricultura.

Panoramic

 Xenophon (430-355 î.Hr.): „Agricultura este maica și doica tuturor meșteșugurilor 
care împlinesc viaţa oamenilor”



Din punct de vedere genetic, hibrizii 

de grâu se realizează prin încrucișarea a 

două linii parentale care scot în evidență 

natura fiziologică, vigurozitatea, adap-

tabilitatea, capaciatetea de producție, 

rezistența la boli și dăunători. Datorită 

acestei tehnici de reproducere, generația 

obținută este purtătoare a unor informații 

genetice, care se  manifestă ca trăsături 

puternic înrădăcinate în hibrid. Astfel, 

hibridul dispune de o valoare agrono-

mică vizibil mai mare decât părinții, 

fenomen descris prin termenii de vigoa-

rea hibridului sau efectul heterozis. Acest 

surplus de performanță își face simțită 

prezența atât în potențialul de producție 

și în rezistența la factorii de stres, cât și în 

calitatea producției de boabe. Din aceste 

motive,  hibrizii de grâu prezintă avantaje 

economice, agronomice și tehnologice. 

Toate aceste caracteristici sunt folosite 

în avantajul unei agriculturi durabile și 

sustenabile.

Creșterea randamentului

La plantele autogame, cum este grâul 

de toamnă, efectul heterozis reproduc-

tiv nu se manifestă precum la plantele 

alogame, de exemplu, cazul porumbului.  

În ciuda acestui fapt, hibrizii de grâu pot 

crește cu mai mult de 10-15% randamen-

tul comparativ cu media linilor parentale, 

iar în condiții de stres pot depăși cu mult 

acest randament.

Masa a 1000 de boabe (MMB) – care la 

grâul hibrid se situează la un nivel peste 

medie – este factorul care, în cele mai 

multe cazuri, este responsabil pentru 

producția sporită. Durata de maturare a 

hibrizilor este similară de obicei cu cea a 

soiurilor tradiționale, numai că, la hibrizi, 

acumularea în bob după înflorire este 

mai intensă. În tot acest timp, utilizează 

foarte bine resursele de apă și elemente 

nutritive, deoarece sistemul radicular 

bine dezvoltat, care pătrunde în pro-

funzimea solului mai mult decât în cazul 

soiurilor tradiționale, exercită o putere 

mai mare de absorbție.

Rezistența la stres

Un alt avantaj, chiar foarte semnifi-

cativ, care se manifestă printr-o mărire 

a capacități de producție, este cel al 

rezistenței la factorii de stres, hibrizii fiind 

mai rezistenți la condițiile extreme decât 

soiurile tradiționale. Astfel, hibrizii rodesc 

constant de la an la an. Randamentul 

este ridicat și în cazul terenurilor greu 

de cultivat, cu tendințe secetoase sau 

mlăștinoase. Hibrizii de grâu valorifică 

eficient conditiile dificile cu un randa-

ment superior.

Rezistența crescută la stres a hibrizi-

lor de grâu se explică prin proprietățile 

fiziologice superioare de adaptare, 

proprietăți care acționează începând 

de la însămânțare până la maturitatea 

fiziologică a boabelor. Acest avantaj 

se observă preponderent în decursul 

perioadei de coacere, fapt indicat de 

creșterea MMB.

O altă explicație a creșterii rezistenței 

la stres este dată de puterea rădăcinării 

hibrizilor de grâu, astfel că, în mai multe 

experimente, s-a dovedit faptul că, în 

aceleași condiții, hibrizii dezvoltă o rădă-

cină mai puternică decât linile parentale 

sau chiar a soiurilor tradiționale. Datorită 

acestui fapt, puterea de absorbție a sis-

temul radicular al hibrizilor de grâu pot 

măsura valori ridicate, comparabile 

cu a radăcinilor de secară. Acest lucru 

înseamnă valorificarea mai eficientă a 

conținutului de apă și nutrienți, de către 

plantă.

Valori agronomice 

echilibrate

În producția de hibrizi de grâu, se 

regăsește armonia calității și a cantității, 

deoarece, în general, MMB crescută se 

îmbină cu un conținut corespunzător de 

amidon și proteine. 

Analizele efectuate de diverse instituții 

de cercetare au evidențiat faptul că, în 

ciuda randamentului mult mai mare, 

hibrizii au un conținut identic de prote-

ine cu cel al părinților. Explicația acestui 

lucru constă în funcționarea genelor 

care influențează sinteza proteinelor și 

care are efect cumulativ, adică valorile se 

cumulează în momentul în care se mani-

festă în caracteristicile fenologice.

Hibrizii de grâu sunt mai rezistenți 

la fuzarioza spicului, care nu numai că 

scade randamentul, dar poate afecta și 

calitatea făinii respective, din cauza toxi-

nelor produse împiedicând și utilizarea 

în scopuri de alimentație sau furajare. 

Dezvoltarea caracteristicilor agronomice 

în acest sens (rezistența la dăunători) este 

influențată de mai mulți factori. Un astfel 

de exemplu este tulpina mai înaltă și mai 

groasă care ține la distanță spicul de dău-

nătorii care acționează la nivelul solului.

(Va urma)

Materialul genetic bazat pe formula 

genetică B73xMo17 este pe cât de cele-

bru, pe atât de utilizat și exploatat (peste 

85% din germoplasma internațională se 

bazează pe utilizarea acestuia). Compania 

Procera, încă din start, a încercat și a reușit 

să se alinieze la tendințele internaționale, 

prin aducerea în cadrul programului de 

ameliorare a porumbului a unor teh-

nici specifice, una dintre acestea fiind 

haploidia.

Considerații generale

În ultimul deceniu, majoritatea celor mai 

mari companii de ameliorare și producere 

de sămânță de porumb utilizează metoda 

haploidiei, ca tehnologie nouă de creare a 

liniilor homozigote și a hibrizilor.

La modul general, haploidia este proce-

sul prin care, dintr-un organism normal 

diploid (2n), se formează un organism cu 

un singur set de cromozomi, cu un singur 

genom (n). Metoda haploidiei se reali-

zează prin încrucișarea materialului inițial 

(2n=20) cu un inductor de haploizi, în urma 

căreia se obțin haploizii, plante cu numărul 

de cromozomi redus la jumătate (n=10).

Ca atare, haploizii sunt genotipuri ste-

rile și nedezvoltate fenotipic. În urma 

procesului de dublare, haploizii revin la 

forma diploidă (2n=20), formă fertilă, dar 

chiar și așa este necesară cel putin încă o 

generație de autofecundare, pentru sta-

bilizarea însușirilor valoroase și eliminarea 

celor care nu interesează pentru procesul 

de ameliorare.

Obiectivele urmărite

Programul de implementare a metodei 

haploidiei în ameliorarea porumbului, în 

cadrul companiei Procera, a început în 

anul 2007, odată cu licențierea unui induc-

tor de haploizi de la Institutul de Genetică 

din Chișinău și, totodată, prin colaborarea 

cu geneticianul Valeriu Rotarenco, spe-

cialist în haploidie, recunoscut la nivel 

internațional pentru realizările sale.

Obiectivele urmărite prin utilizarea 

metodei haploidiei în ameliorarea porum-

bului în cadrul companiei Procera sunt:

- obținerea liniilor dihaploide (DH) și a 

hibrizilor de porumb cu aceste linii;

- obținerea noilor inductori de haplo-

izi îmbunătățiți din punct de vedere al 

frecvenței de inducere, a aspectului feno-

tipic, respectiv robustetea plantelor și a 

capacitatii de reproducere;

- perfecționarea metodei de dublare pen-

tru o dublare aproape completă încă din 

prima generație;

- CERA 310, primul hibrid de porumb cu 

linii dihaploide, a intrat în producerea de 

sămânță în acest an și va fi comercializat 

începând cu anul 2015.

Au fost obținuți patru inductori de 

haploizi marca Procera, anume: PHI-1, 

PHI-2, PHI-3, PHI-4. Aceștia au perioade 

diferite de maturitate și o frecvență de 

inducere cuprinsă între 13 și 17%, compa-

rativ cu vechii inductori internaționali, la 

care frecvența de inducere era de maxim 

10%.

Acești inductori de haploizi sunt deja 

recunoscuți pe plan internațional, fapt 

probat de licențierea lor către compa-

nii și universități din Argentina, Brazilia, 

Japonia, China, India, Thailanda și, foarte 

recent, Statele Unite ale Americii, Serbia 

și Chile.

Ce aduce viitorul

Intenționăm să continuăm licențierea 

noilor inductori către companii interesate 

în aplicarea metodei haploidiei la porumb 

și dezvoltarea activității în vederea 

obținerii haploizilor și diploizilor pentru 

diferiți beneficiari.

De asemenea, un punct esențial în 

activitatea noastră îl reprezintă suportul 

științific și tehnic acordat de cercetătorii 

noștri diferitelor organizații internaționale.

Pentru îmbunătățirea performanețlor 

inductorilor de haploizi, efectuăm studii 

genetice aprofundate, în colaborare cu 

Iowa State University.

Georgeta Dicu,

director Cercetare Procera Genetics

 Creăm în România pentru condiţiile din România 

Avantajele haploidiei

Reducerea timpului de obținere 

a liniilor de porumb la doar trei 

generații, comparativ cu 5-7 

generații prin metodele clasice de 

ameliorare.

Liniile dihaploide sunt complet 

homozigote pentru toate genele 

alele, situație ce nu se realizează 

în totalitate prin metoda clasică, 

deci atât uniformitatea genoti-

pică, dar și cea fenotipică, vor fi 

cu mult mai stabile.

Inductorul de 

haploizi

Frecventa de 

inducere, %

Stock 6 (USA) 1-2

ZMS, KMS (Russia) 2-3

MHI (Moldova) 6-8

RWS (Germany) 8-10

PHI (Romania) 14

 Aspect panicol inductor de 
haploizi Procera

 Aspect stiulete inductori de 
haploizi Procera

p
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Prof. univ. dr. ing. dr. h.c. Mihai Berca

Monografia „Petre S. Aurelian, 1833-

1909 – agronom, economist, om de stat” 

în două volume, care însumează 1300 de 

pagini, a fost alcătuită de renumitul prof. 

dr. Viorel Iulian Peștean, autor a numeroase 

alte lucrări asemănătoare. Dintre acestea 

amintim Albumul „Mari agronomi români 

1800-2000”. Opera sa l-a consacrat deja ca 

un veritabil scormonitor al activităţii și vieţii 

marilor personalităţi profesionale, unii și cu 

statut de politicieni, care însă și-au adus și o 

contribuţie esenţială la progresul României.

Istoria actuală seamănă foarte mult cu cea 

din vremea imperiilor Turc și Austro-Ungar, 

perioadă în care a trăit și marele Petre 

Sebeșan Aurelian.

Studiind atent opera lui Aurelian, în zilele 

noastre, prof. Peștean constată că a fost un 

mare condeier, un „maestru al condeiului”, 

având un dar al scrisului care a depășit 

lexicul unor celebrităţi precum Odobescu, 

Hașdeu, Ghica, Bacalbașa și alţii.

Putem afirma, după lecturarea cărţii 

prof. Peștean, că istoria și oamenii care au 

făcut această istorie, au creat o adevărată 

nedreptate marelui Aurelian, lăsându-l în 

anonimat pe unul dintre cei mai mari crea-

tori și reprezentativi fii ai României.

Personalitate 

multidisciplinară

Petre Sebeșan Aurelian a fost o perso-

nalitate copleșitoare, în primul rând prin 

multidisciplinaritatea sa. A fost, în egală 

măsură, un savant în ale agriculturii, cu 

siguranţă cel mai mare agronom al ţării, 

raportat istoricește împărţind primul loc al 

podiumului cu marele Gh. Ionescu Șișești, 

apărut însă în scena agriculturii o generaţie 

mai târziu.

Aurelian a fost academician, profesor, 

agronom, industriaș, comerciant, mare 

economist și mare om de stat, fiind, ca 

și Șișești, de șase ori ministru liberal. A 

lucrat în tandem cu I. C. Brătianu, alături de 

care a promovat în Parlament, 31 de legi 

importante pentru ţară și a contribuit la eli-

berarea ţării de sub turci.

Munca de cercetare multidisciplinară 

a finalizat-o într-o multitudine de lucrări 

știinţifice, publicate în numeroase reviste, 

unele dintre ele fiind înfiinţate și conduse 

chiar de el.

Aurelian a pledat pentru dezvoltarea 

agriculturii locale, a industriei românești, a 

comerţului ţării, susţinând capitalul româ-

nesc, fără a aduce atingere sau discriminări 

capitalului străin care, ca și astăzi, începuse 

să invadeze ţara, cu voinţa și permisiunea 

autorităţilor.

Agricultura, bază a 

economiei

Preocupat de economia rurală și spriji-

nirea satului, în articolul „Consideraţiuni 

asupra agriculturii naţionale”, publicat în 

„Naţionalul”, Aurelian susţinea necesitatea 

unei organizări temeinice a agriculturii 

ţării, ca bază a economiei, pentru progresul 

naţiunii și cerea ca ţăranul să fie tratat cu 

respect, să fie împroprietărit cu „o bucată 

de pământ”, să fie ușurat de greutăţile 

impuse care îl umileau.

În planul său de redresare a agriculturii, 

printre altele, Aurelian propunea „înlesnirea 

tuturor mijloacelor din partea guvernului, 

care să permită ţăranului de a-și îmbunătăţi 

starea sa intelectuală, morală și materială”.

Propunerea aceasta este extrem de 

actuală și astăzi și, la fel ca în toate vremu-

rile, există o rezistenţă cruntă din partea 

Imperiului European și a administraţiei 

locale, ca și a politicii locale, a sistemului 

local, pentru rezolvarea ei.

Savant în știinţele agricole

Ca savant de renume în ale agriculturii, 

pentru Aurelian nu exista domeniu al aces-

teia, pe care să nu-l fi cercetat, publicat și 

promovat. În primul rând, s-a dovedit un 

excelent ameliorator, mai ales în domeniul 

viţei de vie. Însă tot el s-a ocupat de îmbu-

nătăţirea rasei de oi Merinos, ameliorarea 

raselor de cai, a vacilor de lapte, materiale 

rezultate din cercetare și publicate în 1861.

S-a preocupat de arături, rolul lor, pentru 

ce și cum se realizează. A efectuat și publicat 

studii despre „Gunoiul de grajdi”, avanta-

jele, fermentarea, colectarea și aplicarea lui, 

efectele asupra recoltei. Asemenea studii 

au fost reluate și adâncite 50-60 de ani mai 

târziu, de către Gh. Ionescu Șișești.

Aurelian s-a ocupat atent de albine și de 

viermii de mătase.

A scris monografiile unor culturi și a fost 

primul agronom care s-a preocupat și a 

publicat un număr foarte mare de articole 

despre meteorologia populară, a înfiinţat 

prima staţie meteorologică la Școala de la 

Herăstrău și a susţinut iniţiativa înfiinţării 

Institutului Meteorologic.

Aurelian a fost primul român care a văzut 

relaţia cosmică dintre plante și oameni.

Petre Sebeșan Aurelian a scris 50 de cărţi, 

studii și monografii, dar și 618 articole de 

specialitate, demonstrând capacitatea unei 

minţi geniale, cum rar se găsește în lume.

La fel de importantă ca cercetarea și 

publicistica sa, este opera de manageriat în 

crearea Școlii Agricole Române.

Despre P.S. Aurelian, au scris 21 de autori, 

prea puţini pentru un patriot, savant și un 

spirit atât de mare. De aceea consider că 

această carte scrisă cu multă inteligenţă și 

îndemânare de către prof. dr. Viorel Iulian 

Peștean constituie o dreaptă și binevenită 

reconstrucţie istorică a vieţii și operei mare-

lui Petre Sebeșan Aurelian, o construcţie 

spirituală deosebită în peisajul culturii 

românești.

Petre Sebesan Aurelian

Carti noi



Multiplicare seminte Multiplicare seminte

Specia: Porumb  
Soiul: Adorno  
Certificata   10 20
Total soi 10 20
Soiul: Alexxandra  
Certificata   330 1040
Total soi 330 1040
Soiul: Amadeo  
Certificata  65 280
Total soi 65 280
Soiul: Amamonte  
Certificata  45 180
Total soi 45 180
Soiul: Amandha  
Certificata  85 360
Total soi 85 360
Soiul: Amoroso  
Certificata  40 190
Total soi 40 190
Soiul: Asteri CS  
Baza   15 30
Certificata  52 104
Total soi 67 134
Soiul: Axxentus  
Certificata  181 497
Total soi 181 497
Soiul: BC 408 B  
Certificata  75 200
Total soi 75 200
Soiul: Balasco  
Certificata  85 180
Total soi 85 180
Soiul: Baragan 48  
Certificata  117 330
Total soi 117 330
Soiul: Bergxxon  
Certificata  115 751
Total soi 115 751
Soiul: Bonfire  
Certificata  35 70
Total soi 35 70
Soiul: Bonito  
Certificata  50 100
Total soi 50 100
Soiul: Borelli  
Certificata  58 116
Total soi 58 116
Soiul: Brixxo  
Certificata  151 1133
Total soi 151 1133
Soiul: CERA 350  
Certificata  2 2
Total soi 2 2
Soiul: CERA 391  
Certificata  20 60
Total soi 20 60
Soiul: CERA 391 Q-TEK  

Certificata  10 10
Total soi 10 10
Soiul: CERA 4151  
Certificata  30 150
Total soi 30 150
Soiul: Cadixxio  
Certificata  183 1373
Total soi 183 1373
Soiul: Campion FD  
Certificata  8,8 53
Total soi 8,8 53
Soiul: Cera 290  
Certificata  25 75
Total soi 25 75

Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to.

Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to. Categ. bio ha to.

Soiul: Cera 310  
Certificata  30 121
Total soi 30 121
Soiul: Cera 3211  
Certificata  8 25
Total soi 8 25
Soiul: Cera 390  
Certificata  55 220
Total soi 55 220
Soiul: Cera 440  
Certificata  90 180
Total soi 90 180
Soiul: Clariti CS  
Certificata  103 206
Total soi 103 206
Soiul: DA Scipio  
Certificata  25 100
Total soi 25 100
Soiul: DA Sonka  
Certificata  86 180
Total soi 86 180
Soiul: DK315  
Certificata  275 1667
Total soi 275 1667
Soiul: DK440  
Certificata  425 2470
Total soi 425 2470
Soiul: DKC 2960  
Certificata  45 153
Total soi 45 153
Soiul: DKC 3511  
Certificata  124 707
Total soi 124 707
Soiul: DKC2949  
Certificata  215 731
Total soi 215 731
Soiul: DKC2960  
Certificata  253 924
Total soi 253 924
Soiul: DKC3203  
Certificata  193 656
Total soi 193 656
Soiul: DKC3472  
Certificata  395 1750
Total soi 395 1750
Soiul: DKC3476  
Certificata  393 1839
Total soi 393 1839
Soiul: DKC3511  
Certificata  707 3004
Total soi 707 3004
Soiul: DKC3623  
Certificata  260 1518
Total soi 260 1518
Soiul: DKC3705  
Certificata  381 2028
Total soi 381 2028
Soiul: DKC3711  
Certificata  35 80
Total soi 35 80
Soiul: DKC3717  
Certificata  182 1056
Total soi 182 1056
Soiul: DKC3759  
Certificata  50 450
Total soi 50 450
Soiul: DKC3795  
Certificata  271 1056
Total soi 271 1056
Soiul: DKC3811  
Certificata  220 930
Total soi 220 930

Total soi 231 925
Soiul: Krabas  
Certificata  284 1110
Total soi 284 1110
Soiul: Krebs  
Certificata  35 150
Total soi 35 150
Soiul: Kursus  
Certificata  60 250
Total soi 60 250
Soiul: LC 1003  
Prebaza G1   4 4
Total soi 4 4
Soiul: LC 1004  
Prebaza G1   0,5 0,9
Total soi 0,5 0,9
Soiul: LC 1006  
Prebaza G1   1 1
Total soi 1 1
Soiul: LC 1008 QTEK  
Prebaza G1   0,5 1
Total soi 0,5 1
Soiul: LC 1011  
Prebaza G1   0,5 1
Total soi 0,5 1
Soiul: LC 1012  
Prebaza G1   0,55 1,3
Total soi 0,55 1,3
Soiul: LC 1014  
Prebaza G1   0,05 0,2
Total soi 0,05 0,2
Soiul: LC 1018  
Prebaza G1   0,05 0,2
Total soi 0,05 0,2
Soiul: LC 1119Nrf  
Prebaza G1   0,05 0,1
Total soi 0,05 0,1
Soiul: LC 1120  
Prebaza G1   1 1
Total soi 1 1
Soiul: LC 1121  
Prebaza G1   2 2
Total soi 2 2
Soiul: LC 1123  
Prebaza G1   2 2
Total soi 2 2
Soiul: LC 1124 QTEK  
Prebaza G1   2 2
Total soi 2 2
Soiul: LC 1126 QTEK  
Prebaza G1   1 1
Total soi 1 1
Soiul: LC 1129  
Prebaza G1   2 2
Total soi 2 2
Soiul: LC 1131  
Prebaza G1   1 1
Total soi 1 1
Soiul: LC 1132  
Prebaza G1   0,05 0,2
Total soi 0,05 0,2
Soiul: LC 1133  
Prebaza G1   2 2
Total soi 2 2
Soiul: LC 1136  
Prebaza G1   0,05 0,2
Total soi 0,05 0,2
Soiul: LC 1137  
Prebaza G1   0,05 0,15
Total soi 0,05 0,15
Soiul: LC 1145 cmsc x LC 1119 
Nrf
Prebaza G1   6,52 7
Total soi 6,52 7
Soiul: LC 1146Nrf x LC 1119Nrf
Prebaza G1   0,48 0,8
Total soi 0,48 0,8

Soiul: P9578  
Certificata  673 2428
Total soi 673 2428
Soiul: P9721  
Certificata  250 1000
Total soi 250 1000
Soiul: P9911  
Certificata  398 1633
Total soi 398 1633
Soiul: P9915  
Certificata  187 1016
Total soi 187 1016
Soiul: PR35F38  
Certificata  140,006 560
Total soi 140,006 560
Soiul: PR36V52  
Certificata  62 272
Total soi 62 272
Soiul: PR36V74  
Certificata  90 440
Total soi 90 440
Soiul: PR37F73  
Certificata  315 1114
Total soi 315 1114
Soiul: PR37N01  
Certificata  224 907
Total soi 224 907
Soiul: PR37Y12  
Certificata  162 678
Total soi 162 678
Soiul: PR38A24  
Certificata  280 859
Total soi 280 859
Soiul: PR38A79  
Certificata  108 368
Total soi 108 368
Soiul: PR38N86  
Certificata  346 1334
Total soi 346 1334
Soiul: PR39A50  
Certificata  235 918
Total soi 235 918
Soiul: PR39B29  
Certificata  115 390
Total soi 115 390
Soiul: PR39B76  
Certificata  233 811
Total soi 233 811
Soiul: PR39D81  
Certificata  260 1242
Total soi 260 1242
Soiul: PR39G83  
Certificata  236 964
Total soi 236 964
Soiul: PR39H32  
Certificata  340 1850
Total soi 340 1850
Soiul: Paltin  
Certificata  30 65
Total soi 30 65
Soiul: Pardi  
Certificata  115 230
Total soi 115 230
Soiul: Phileaxx  
Certificata  266 2208
Total soi 266 2208
Soiul: Pincki CS  
Certificata  33 66
Total soi 33 66
Soiul: Poluxx  
Certificata  125 440
Total soi 125 440
Soiul: Rapsodia  
Certificata  76 245
Total soi 76 245
Soiul: Ricardinio  
Certificata  60 240

Soiul: DKC3912  
Certificata  100 515
Total soi 100 515
Soiul: DKC4014  
Certificata  867 3798
Total soi 867 3798
Soiul: DKC4025  
Certificata  315 1772
Total soi 315 1772
Soiul: DKC4082  
Certificata  182 1204
Total soi 182 1204
Soiul: DKC4114  
Certificata  40 260
Total soi 40 260
Soiul: DKC4408  
Certificata  112 597
Total soi 112 597
Soiul: DKC4490  
Certificata  850 5143
Total soi 850 5143
Soiul: DKC4590  
Certificata  1160 7325
Total soi 1160 7325
Soiul: DKC4608  
Certificata  200 990
Total soi 200 990
Soiul: DKC4685  
Baza   97 437
Certificata  174 1009
Total soi 271 1446
Soiul: DKC4717  
Certificata  390 1982
Total soi 390 1982
Soiul: DKC4795  
Certificata  459 2475
Total soi 459 2475
Soiul: DKC4814  
Certificata  110 440,5
Total soi 110 440,5
Soiul: DKC4964  
Certificata  474 3717
Total soi 474 3717
Soiul: DKC5007  
Certificata  200 1186
Total soi 200 1186
Soiul: DKC5143  
Certificata  247 2108
Total soi 247 2108
Soiul: DKC5170  
Certificata  25 98
Total soi 25 98
Soiul: DKC5222  
Certificata  235 1289
Total soi 235 1289
Soiul: DKC5276  
Certificata  501 2635
Total soi 501 2635
Soiul: DKC5632  
Certificata  110 618
Total soi 110 618
Soiul: Deceni CS  
Certificata  15 30
Total soi 15 30
Soiul: Dodixx  
Certificata  50 150
Total soi 50 150
Soiul: Drava 404  
Certificata  15 60
Total soi 15 60
Soiul: Efrat  
Certificata  10 28

Soiul: LC 404  
Prebaza G1   2,2 4
Total soi 2,2 4
Soiul: LC 406  
Prebaza G2   7 21
Total soi 7 21
Soiul: LC 408  
Baza   30 110
Total soi 30 110
Soiul: LC 607  
Prebaza G2   5 20
Total soi 5 20
Soiul: LC 660  
Prebaza G1   1 1
Total soi 1 1
Soiul: LC A T 248  
Prebaza G1   0,7 0,7
Total soi 0,7 0,7
Soiul: Labeli CS  
Certificata  28 56
Total soi 28 56
Soiul: Lakti CS  
Certificata  67 134
Total soi 67 134
Soiul: Losc  
Certificata  45 200
Total soi 45 200
Soiul: Luigi CS  
Certificata  304,27 558
Total soi 304,27 558
Soiul: MT261  
Certificata  236 710
Total soi 236 710
Soiul: Mikado  
Certificata  145 610
Total soi 145 610
Soiul: Millesim  
Certificata  100 370
Total soi 100 370
Soiul: Monasti CS  
Certificata  17 34
Total soi 17 34
Soiul: NK Altius  
Certificata  50 150
Total soi 50 150
Soiul: NK Cobalt  
Certificata  75 175
Total soi 75 175
Soiul: NK Kansas  
Certificata  62 185
Total soi 62 185
Soiul: NK Lucius  
Certificata  120 258
Total soi 120 258
Soiul: NK Olympic  
Certificata  44,98 135
Total soi 44,98 135
Soiul: NK Pako  
Certificata  128 422
Total soi 128 422
Soiul: NK Symba  
Certificata  104 343
Total soi 104 343
Soiul: NK Thermo  
Certificata  231 763
Total soi 231 763
Soiul: Occitan  
Certificata  75 239
Total soi 75 239
Soiul: Oituz  
Certificata  66 209
Total soi 66 209
Soiul: Olt  
Certificata  2465,09 6051,4
Total soi 2465,09 6051,4
Soiul: Os 378  
Certificata  25 50

Total soi 60 240
Soiul: Roberto  
Certificata  10 20
Total soi 10 20
Soiul: Rulexx  
Certificata  105 315
Total soi 105 315
Soiul: SUM 0243  
Certificata  50 100
Total soi 50 100
Soiul: SUM 305  
Certificata  30 60
Total soi 30 60
Soiul: SUM 405  
Certificata  40 80
Total soi 40 80
Soiul: Sarolta  
Certificata  10 40
Total soi 10 40
Soiul: Seiddi  
Certificata  134 268
Total soi 134 268
Soiul: Skali CS  
Certificata  29 58
Total soi 29 58
Soiul: Suanito  
Certificata  25 50
Total soi 25 50
Soiul: Subianca  
Certificata  15 60
Total soi 15 60
Soiul: Sumberto  
Certificata  40 160
Total soi 40 160
Soiul: Sunergy  
Certificata  25 100
Total soi 25 100
Soiul: Tekni  
Certificata  194 388
Total soi 194 388
Soiul: Texxel  
Certificata  80 600
Total soi 80 600
Soiul: Trilogi CS  
Certificata  26 52
Total soi 26 52
Soiul: Troizi CS  
Certificata  63 126
Total soi 63 126
Soiul: Turda 165  
Certificata  20 80
Total soi 20 80
Soiul: Turda 200  
Certificata  49 200
Total soi 49 200
Soiul: Turda 201  
Certificata  69 300
Total soi 69 300
Soiul: Turda 248  
Certificata  2 4
Total soi 2 4
Soiul: Turda Favorit  
Certificata  5 8
Total soi 5 8
Soiul: Turda Star  
Certificata  109 355,035
Total soi 109 355,035
Soiul: Unimeza  
Certificata  75 202
Total soi 75 202
Soiul: Winxx  
Certificata  100 200
Total soi 100 200
Soiul: X05D718  
Certificata  70 250
Total soi 70 250
Total specie   33563,7 141136,7

Total soi 10 28
Soiul: Exxupery  
Certificata  80 601
Total soi 80 601
Soiul: Farmflex  
Certificata  65 193
Total soi 65 193
Soiul: Farmgigant  
Certificata  35 119
Total soi 35 119
Soiul: Ferarixx  
Certificata  155 465
Total soi 155 465
Soiul: Fundulea 376  
Certificata  533,3 1339
Total soi 533,3 1339
Soiul: Fundulea 475M  
Certificata  4 10
Total soi 4 10
Soiul: Fundulea 540  
Certificata  10 10
Total soi 10 10
Soiul: Furio  
Certificata  75 233
Total soi 75 233
Soiul: GW8002  
Certificata  35 110
Total soi 35 110
Soiul: GW9003  
Certificata  35 119
Total soi 35 119
Soiul: Garbure  
Certificata  70 350
Total soi 70 350
Soiul: Gasti CS  
Certificata  22 44
Total soi 22 44
Soiul: Gerzi CS  
Certificata  41 80
Total soi 41 80
Soiul: Gladi CS  
Certificata  50 100
Total soi 50 100
Soiul: HS T 200 M cms T
Prebaza G1   1 2
Total soi 1 2
Soiul: HS T 201 M cms C
Prebaza G1   2 3
Total soi 2 3
Soiul: HS Turda Star M cms C
Prebaza G1   2 4
Total soi 2 4
Soiul: ISH303  
Certificata  25 100
Total soi 25 100
Soiul: ISH304  
Certificata  2 8
Total soi 2 8
Soiul: Iezer  
Certificata  10 20
Total soi 10 20
Soiul: Isberi  
Certificata  167 264
Total soi 167 264
Soiul: Jennifer  
Certificata  75 220
Total soi 75 220
Soiul: Jokari CS  
Certificata  58 116
Total soi 58 116
Soiul: Juxxin  
Certificata  128 896

Total soi 25 50
Soiul: Os 430  
Certificata  25 50
Total soi 25 50
Soiul: Ossk 396  
Certificata  5 10
Total soi 5 10
Soiul: Osterbi CS  
Certificata  30 60
Total soi 30 60
Soiul: P0023  
Certificata  180 750
Total soi 180 750
Soiul: P0216  
Certificata  630 2288
Total soi 630 2288
Soiul: P0412  
Certificata  669 2669
Total soi 669 2669
Soiul: P0865  
Certificata  105 420
Total soi 105 420
Soiul: P1356  
Certificata  30 120
Total soi 30 120
Soiul: P7535  
Certificata  341 1247
Total soi 341 1247
Soiul: P7709  
Certificata  375 1233
Total soi 375 1233
Soiul: P8261  
Certificata  55 227
Total soi 55 227
Soiul: P8315  
Certificata  70 280
Total soi 70 280
Soiul: P8451  
Certificata  34 136
Total soi 34 136
Soiul: P8523  
Certificata  110 440
Total soi 110 440
Soiul: P8529  
Certificata  5 15
Total soi 5 15
Soiul: P8567  
Certificata  126 544
Total soi 126 544
Soiul: P8659  
Certificata  409 1690
Total soi 409 1690
Soiul: P8745  
Certificata  293 982
Total soi 293 982
Soiul: P8816  
Certificata  195 906
Total soi 195 906
Soiul: P9025  
Certificata  80 560
Total soi 80 560
Soiul: P9074  
Certificata  75 450
Total soi 75 450
Soiul: P9175  
Prebaza G1   50 120
Certificata  75 345
Total soi 125 465
Soiul: P9241  
Certificata  279 1209
Total soi 279 1209
Soiul: P9486  
Certificata  144 574
Total soi 144 574
Soiul: P9549  
Certificata  132 672
Total soi 132 672

Total soi 128 896
Soiul: KWS 2376  
Certificata  240 765
Total soi 240 765
Soiul: KWS 2482  
Certificata  50 150
Total soi 50 150
Soiul: KWS 6471  
Certificata  110 400
Total soi 110 400
Soiul: KWS1394  
Certificata  50 205
Total soi 50 205
Soiul: KWS3381  
Certificata  50 225
Total soi 50 225
Soiul: KWS6471  
Certificata  30 150
Total soi 30 150
Soiul: KWS9361  
Certificata  80 450
Total soi 80 450
Soiul: Kaduras  
Certificata  40 140
Total soi 40 140
Soiul: Kaifus  
Certificata  100 465
Total soi 100 465
Soiul: Kalimnos  
Certificata  20 90
Total soi 20 90
Soiul: Kamelias  
Certificata  230 920
Total soi 230 920
Soiul: Kamparis  
Certificata  60 210
Total soi 60 210
Soiul: Karifols  
Certificata  30 150
Total soi 30 150
Soiul: Karmas  
Certificata  75 290
Total soi 75 290
Soiul: Karnevalis  
Certificata  170 720
Total soi 170 720
Soiul: Kassius  
Certificata  170 530
Total soi 170 530
Soiul: Kinemas  
Certificata  280 1210
Total soi 280 1210
Soiul: Kiness  
Certificata  40 200
Total soi 40 200
Soiul: Klifton  
Certificata  20 100
Total soi 20 100
Soiul: Klips  
Certificata  70 275
Total soi 70 275
Soiul: Klosi CS  
Certificata  33 66
Total soi 33 66
Soiul: Komandos  
Certificata  35 120
Total soi 35 120
Soiul: Kornadi  
Certificata  26 52
Total soi 26 52
Soiul: Kornelius  
Certificata  231 925



Virgil Grecu

Marele horticultor Constantin Ioniţă 

s-a născut pe 27 noiembrie 1914, în satul 

Ogrăzile, comuna Monteoru (în prezent 

Merei) din judeţul Buzău.

Școala primară (5 clase) a urmat-o în loca-

litatea natală, apoi a devenit elev al Liceului 

„B.P. Hașdeu“ din orașul Buzău, al cărui 

director a fost tatăl lui George Palade, lau-

reat al Premiului Nobel pentru Medicină. 

După examenul de maturitate (bacalau-

reat), în 1933, a fost admis la Facultatea de 

Agronomie din Chișinău, pe care a absol-

vit-o în1938, obținând diploma de inginer 

agronom.

Rănit și decorat

La numai zece zile după susţinerea 

tezei de diplomă, a fost înrolat în armată 

pentru satisfacererea serviciului militar. 

Timp de trei luni, a urmat cursurile Școlii 

Pregătitoare de Ofiţeri de Rezervă, la arma 

artilerie, de la Craiova. În august 1939 a 

absolvit această școală și a revenit la uni-

tatea de bază.

În luptele de la Odesa, a fos rănit grav la 

o mână și la un picior. Pentru faptele sale 

de arme remarcabile și devotamentul 

său, a fost decorat cu Steaua României 

și Coroana României, ambele în grad de 

cavaler cu spade și panglică de virtute 

militară.

Pe 25 noiembrie 1941, a fost externat din 

spital, începându-și activitatea profesio-

nală, la primul său loc de muncă: Ocolul 

Agricol Cărpiniștea din judeţul Buzău, o 

zonă predominant pomicolă, ceea ce i-a 

marcat profesia viitoare.

Ascensiune rapidă

În 1947, a fost transferat în funcţia de 

subdirector la Camera de Agricultură din 

Sibiu, iar în 1949 a devenit cercetător, șef 

al Laboratorului de Agrotehnică Pomicolă 

din Institutul de Cercetări Agronomice al 

României (ICAR) de la București.

În perioada 1959-1962, a activat ca direc-

tor știinţific al Staţiunii Experimentale 

Horticole și Viticole (SEHV) de la Ștefănești-

Argeș, apoi ca director știinţific (1962- 1967) 

și director (1967-1977) al Institutului de 

Cercetări pentru Pomicultură (ICDP) din 

Pitești, Mărăcineni.

În toţi anii săi de activitate, a contribuit 

la îndeplinirea prioritară a trei obiective 

de bază: asigurarea unui consum intern 

de fructe cât mai uniform pe tot timpul 

anului, pentru populaţia ţării și la un nivel 

stabilit de către instituţiile specializate 

în problemele de nutriţie a omului; asi-

gurarea materiei prime pentru industria 

alimentară prelucrătoare de fructe; cre-

area unei baze cât mai puternice, pentru 

export.

Horticultorul C. Ioniţă a activat cu abne-

gaţie pentru prosperarea pomiculturii 

românești, participând nemijlocit la unele 

acţiuni, ca: elaborarea planurilor de dezvol-

tare a pomiculturii; stabilirea sortimentelor 

pomicole; elaborarea tehnologiilor de înfi-

inţare a plantaţiilor din pomicultură și de 

producere a materialului săditor.

A fost recunoscut atât pe plan naţional, 

cât și internaţional, ca fiind un cercetător 

de elită, cu pregătire multidisciplinară, 

având contribuţii deosebit de valoroase în 

pepinieristică, combaterea eroziunii solului, 

înfiinţarea plantaţiilor pomicole pe tere-

nuri în pantă și îmbunătăţirea agrotehnicii 

pomicole.

Autor de carte și articole

Încă de prin deceniul al șaselea al secolu-

lui XX, pomicultura românească a început 

o refacere din temelii. Chiar din acei ani, 

plantațiile pomicole ale ţării noastre pro-

duceau cantităţi importante de fructe, 

atât pentru consumul intern, cât și pentru 

exportul în diverse ţări, cantităţi relativ echi-

valente cu cele care în prezent le importăm.

Prosperarea sectorului s-a bazat și pe 

scrierile „careului de ași ai pomiculturii 

veacului 20“, format din N. Constantinescu, 

T. Bordeianu, V. Sonea și C. loniţă, care au 

conceput și publicat lucrarea de sinteză 

intitulată „Regiunile pomicole din RPR cu 

premisele de dezvoltare în perspectivă a 

pomiculturii“.

A publicat (singur sau în colaborare) 

peste 250 de cărţi, broșuri, lucrări știin-

ţifice și articole tehnice. A fost autor și 

redactor adjunct al volumului al patrulea 

din lucrarea „Prunul, Cireșul și Vișinul“,  

din monumentala publicaţie „Pomologia 

RSR“.

Titluri academice și 

distincții

A obținut titlul de Doctor în agronomie 

(1966) și Doctor docent în știinţe (1974). A 

fost membru corespondent al Acadeniei 

de Știinţe Agricole și Silvice (1969), deve-

nind ulterior membru titular (1994). De 

asemenea, a fost membru în Comitetul 

Consiliului de Conducere al Societăţii 

Internaţionale de Știinţe Horticole (1974-

1985), membru de onoare a Societăţii de 

Horticultură din România ș.a.

Activitatea profesională i-a fost onorată 

prin acordarea următoarelor distincții: 

Meritul Agricol, Ordinul Muncii clasa a 

II-a, precum și trei medalii. Toate aceste 

recompense (îndeosebi morale) care 

i-au fost acordate s-au datorat pricipiu-

lui său de bază al activităţii și vieţii sale, 

pe care 1-a concretizat prin cuvintele: 

„Pentru mine, munca, retribuită sau nu, 

nu a fost niciodată o povară, ci un sens al 

existenţei“.

Deasupra tuturor activității și calităţilor 

sale, consider că se situează cea de Om de 

Omenie.

A plecat la ceruri din această lume, în 

data de 31 iulie 200l, la venerabila vârstă 

de aproape 87 de ani.

 
In memoriam

Motto: „Cei de pământ acoperiţi/ Ce-au fost în viaţă veneraţi/
Se zice că sunt mulţumiţi/ Când simt că nu au fost uitaţi“




